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Deficit Havlíčkova Brodu je 
krytý, přesto došlo k jeho 
snížení

Zastupitelstvo města schválilo 
rozpočtová opatření. Na straně 
příjmů si město polepšilo díky 
větším výnosům z prodeje pozem-
ků pro výstavbu rodinných domů 
v lokalitě U Rybníčku. Za pozor-
nost stojí i položka na straně vý-
dajů pro výkup pozemků na stav-
bu pěší a cyklistické stezky podél 
Sázavy, který je po velmi dlouhé 
době možné realizovat. Dochá-
zí ke snížení deficitu o částku  
7,124 mil. Kč. To znamená, 
že v současné době je deficit  
156,862 mil. Kč. 

„Na pokrytí deficitu má město 
naspořeno dostatek finančních 
prostředků, takže si nejen nebu-
de muset půjčovat, ale naopak 
peníze ještě spoří. Cílem města 
není dlouhodobě vykazovat zisk 
nebo ztrátu,“ říká starosta Jan 
Tecl „nejrozumnější je mít vyrov-
nané hospodaření. V předchozích 
letech se podařilo nashromáždit 
finance, proto část rozpouštíme 
a část ponecháváme pro příští za-
stupitelstvo. Některé prostředky 
byly získány jednorázově a neby-
lo by moudré je odčerpat, proto 
na zvláštním účtu zhodnocujeme 
rezervu asi 84 milionů,“ uvádí 
JanTecl.

 S. Pátková
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Město známe i neznáme

Poutník jdoucí po někdejší cestě k Vítkovým dvo-
rům (dnes U Vítků) odbočující z humpolecké silnice 
a sledující údolí tehdy ještě meandrujícího Žabince 
by na něj narazil po několika minutách chůze.

Nejstarší písemná zmínka o mlýnu nalézá se 
v městské gruntovní knize a vztahuje se k r. 1536, 
kdy zde hospodařil mlynář Prokop, zvaný také Prů-
ša. Z Žabince k němu vedl poměrně dlouhý náhon, 
který těsně nad ním ústil do menšího rybníka. Ne-
výrazné stopy obou těchto v poválečném období 
zaniklých vodních děl by bedlivému a poučenému 
pozorovateli nemusely v terénu dnešního průmys-
lového areálu uniknout ani dnes. Původní cesta 
k Vítkovým dvorům však zanikla úplně.  V průbě-
hu staletí se tu vystřídaly známé mlynářské rody,  
a tak se mu říkalo kupř. Chybův, Morávkovský či 
Husákovský. Posledních zásadních stavebních 
úprav se mlýn dočkal v druhé polovině 18. stole-
tí, kdy byl opatřen dvojím složením. Při srovnání 
postupních cen patřil spíše mezi menší až střední 
svého druhu v městě a blízkém okolí.  
Bukolickou atmosféru v údolí Žabince poprvé naru-
šila na počátku sedmdesátých let 19. století stavba 
Severozápadní dráhy. Těleso dráhy jakoby symbo-
licky oddělovalo svým valem jednu z posledních 
oáz starosvětského poklidu od zbytku města, do 
něhož přinášela od r. 1871 železnice novu energii 
a podněty. Ještě 15 let odměřovalo klapající mlýn-
ské kolo neměnným rytmem čas svému okolí, než 
i sem dorazil nový podnikatelský duch. Zosobňoval 
ho Emil Turnovský, který koupil r. 1886 skupinu sta-
robylých budov s přilehlými pozemky od poslední 
mlynářské rodiny Josefa a Josefy Richterových. 
Původní mlýn zcela přestavěl, doplnil o další budo-
vy, pořídil parní stroj a záhy zde začal provozovat 
zprvu čištění lnu a později přádelnu vlny. Židovská 
rodina Turnovských měla propachtován Juliin dvůr 
v Termesivech, a tak se zdá být výhodné spojení se 
zemědělskou prvovýrobou nasnadě. V podnikání 
však nový majitel příliš štěstí neměl. Již po třech 
letech zachvátil provoz požár a výroba od té doby 
upadala, až v r. 1892 převzala podnik Živnobanka, 
která však brzy našla nového zájemce.

V únoru r. 1893 se ujal neprosperující výrobny 
František Eduard Vonka, který ji ve velmi krátkém 
čase podstatně přestavěl. Dosti spěchal nejenom 
proto, že čas jsou peníze, ale také proto, že již po-
čátkem září se v našem kraji sklízejí první bram-
bory. Ano, nový podnikatel zde zřídil škrobárnu  
a vtiskl tak této lokalitě ráz, který si v podstatě po-
držela dodnes. Nebyl žádný začátečník, s oborem 
měl již zkušenosti z Křince na Nymbursku, odkud 
Vonkové pocházeli a kde jim patřila škrobárna. 
Zprvu nebyl zřejmě tak kapitálově vybaven, jak by 
si představoval, neboť podnik produkoval sirup, 
hroznový cukr a dextrin z nakoupeného škrobu. 
Podnik se mu podařilo zkompletovat v r. 1898, kdy 
jej rozšířil o škrobárnu s plánovanou zpracovatel-
skou kapacitou 100 q brambor denně. Jak vidno, 
podnik se úspěšně rozvíjel. Rok předtím si nechal 
F.E. Vonka při své továrně vybudovat od místního 
stavitele J. Šupicha jednopatrovou vilu (kolaudova-
nou v r. 1898), která zde doposud stojí.
V rodinné podnikatelské tradici pokračoval od  
r. 1903 jeho syn Jan Evangelista Vonka, který podnik 
zásadně přestavěl a výrobu škrobu i jeho derivátů 
na svou dobu zcela zmodernizoval. Rychlý rozvoj 
škrobárenství však s sebou přinášel i negativa. Pro-
blémy s odpadními vodami provázely toto odvětví 

od jeho počátků až do nepříliš dávné minulosti. Již 
v r. 1902 si místní rybářský spolek stěžoval městské 
radě, že škrobárna v létě minulého roku zapříčinila 
úhyn tisíce ryb v Sázavě, že koryto Žabince je silně 
zaneseno zbytky z výroby škrobu a potok v pod-
statě mrtvý. Náprava, zdá se, byla rychle zjednána 
a firma Žabinec vyčistila. J.E. Vonka (1871–1916) 
patřil mezi všeobecně vážené občany města. Ve-
řejně se angažoval v obecní i okresní samosprávě 
a vytrvale organizoval, přispíval na nejrůznější akce 
sociálního rázu a mnozí mu prorokovali, že se jed-
nou stane starostou města. Než osud rozhodl jinak. 
Odpoledne 8. 7. 1916 se Brodem roznesla zpráva  
o náhlé smrti továrníka Vonky a většina občanů 
jeho nečekaného odchodu upřímně želela.
Osiřelý podnik v těžkých podmínkách válečného 
hospodářství postupně zastavil výrobu, ostatně 
nebylo z čeho vyrábět. Obyčejné brambory se 
staly strategickým zbožím pro výživu obyvatel-
stva. Kolem škrobárny se však brzy vyrojili poten-
cionální kupci. Podnik jednak neušel pozornosti 
a.s Amylon z Ronova nad Sázavou a zajímal se  
o něj také Ústřední svaz pěstitelů zemáků, který 
nakonec slavil úspěch, když se o dva roky později 
s vdovou a dědičkou Miladou Vonkovou dohodl 
na založení družstva Rolnické podniky na zužitko-
vání brambor. Bramborářské organizaci se tak do-
stal do rukou jeden z nejmodernějších závodů na 
Vysočině. Ovládnutí Vonkovy škrobárny bylo pro 
ni v podstatě odrazovým můstkem k získání po-
stupné převahy v oboru průmyslového zpracování 
brambor v meziválečném období. Agrárníci, faktic-
ky ovládající podnik, dali v r. 1920 firmě nový ná-
zev Dextra, továrny na škrob, syrob a dextrin, s.r.o.  
a dosavadní průmyslový areál začali významně 
rozšiřovat tak, že v sousedství škrobárny vznikla 
pila a strojírna pod hlavičkou Družstevní podniky 
zemědělské, s.r.o. Po znárodnění v r. 1948 byla 
škrobárna začleněna do národního podniku Amy-
lon a strojírna připadla n.p. Motorpal. Současná 
akciová společnost Amylon pokračuje ve více jak 
stoleté tradici škrobárenství dodnes. 
 Miloš Tajovský
 Foto ze sbírek SOkA Havlíčkův Brod,  
 reprofoto PhDr. L. Macek 
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POZOR – Uzávěrka příštího čísla je 26. 7. 2010
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Kde stával Žabí mlýn?

Na vedutě z přelomu 19. a 20. století Vonkova škrobárna, vpravo je vidět původní rybník býv. 
Žabího mlýna

Romantickou podobu Žabího mlýnu zachytil na obraze Antonín Waldhauser
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Aktuality

Stavba nemá významný vliv na životní prostředí
Město Havlíčkův Brod obdrželo od Krajského úřadu kraje Vysočina zá-
věr zjišťovacího řízení záměru „Obchodní centrum Havlíčkův Brod“. Zá-
měrem investora (společnosti NIMIRU s.r.o., Nádražní 128, Havlíčkův 
Brod) je vybudování objektu určeného pro obchod a služby. Stavba je 
situována na ploše u silnice I/38 (Masarykova ulice) v místech výjezdu 
z města na Kolín za stávající čerpací stanicí PHM vlevo ve směru výjezdu 
z města. Objekt bude situován v severní části navržené plochy. Před-
pokládá se výstavba jednopodlažního objektu jednotné světlé výšky 
s podlahovou plochou do 7 200 m2 a celkovým počtem parkovacích 
stání 284 ks.
Předpokládané zahájení výstavby: 3Q/2010
Předpokládané dokončení stavby: 3Q/2011
Po provedeném zjišťovacím řízení došel příslušný úřad k závěru, že ten-
to záměr nemá významný vliv na životní prostředí a nebude dále posu-
zován podle zákona.
Závěr zjišťovacího řízení je dostupný i na internetu: http://tomcat.ce-
nia.cz/eia/detail.jsp?view=eia_cr&id=VYS476
 Odbor životního prostředí

Další kroky k možné výstavbě obchodního centra TESCO 
Zastupitelstvo města uložilo radě města připravit a předložit zastupitel-
stvu ke schválení návrh smlouvy o smlouvě budoucí kupní na prodej 850 
m2 pozemku ve vlastnictví města Havlíčkův Brod, o který žádá společ-
nost NIMIRU a plánovací smlouvu, jejímž předmětem budou podmín-
ky výstavby obchodního centra TESCO u výpadovky na Kolín. Plánovací 
smlouva, která řeší např. připojení inženýrských sítí a stanovuje další pod-
mínky pro developera, je důležitým materiálem pro stavební úřad. Návrh 
smlouvy o smlouvě budoucí kupní stanoví podmínky k prodeji pozemku. 
„Diskutovalo se o ceně, která se zastupitelstvu nezdá vzhledem k sou-
časným cenám jiných pozemků města dostatečná. Dalším problémem 
je příjezdová komunikace k obchodnímu centru, která je v územním plá-
nu vedena jako rezerva pro obchvatovou komunikaci, což se musí také 
se stavebním úřadem dořešit. Včerejší usnesení zastupitelstva je teprve 
prvním dílčím krokem, že se dále bude pracovat na přípravě výstavby,“ 
upřesnil informace místostarosta Čeněk Jůzl.  S. Pátková

Koncepce kultury města Havlíčkova Brodu
Zastupitelé Havlíčkova Brodu schválili na květnovém zasedání dlouho připra-
vovaný dokument Koncepce kultury města Havlíčkova Brodu, který prošel 
opakovaně připomínkováním ve výboru pro kulturu a cestovní ruch a vzni-
kal ve spolupráci jak s odbornou, tak laickou veřejností. „V polovině dubna 
proběhlo velké setkání s poskytovateli a organizátory kultury, na které přišli 
zástupci nejvýznamnějších kulturních institucí a spolků ve městě. Dokument 
byl předmětem diskuze v rozpracované fázi a poté znovu začátkem května 
po zapracování připomínek, názorů a námětů do konceptu. Zpětnou vazbu 
jsme dostali jak ze strany kulturních institucí, tak drobných spolků a organi-
zátorů různých akcí,“ popisuje vznik obsáhlého materiálu radní pro školství, 
kulturu a sociální věci Tomáš Hermann. Dokument představuje hlavní kul-
turní instituce ve městě bez ohledu na zřizovatele či vlastníka, vzdělávací 
instituce v oblasti kultury, tradiční akce, aktivity spolků, část je věnována 
památkám a památkové péči. Popisuje kulturní roli města, způsob, jakým 
se město do podpory kulturního dění zapojuje. Podpora města spočívá pře-
devším v každoročním přidělování finančních podpor – provozních dotací  
a grantů či mimořádných dotací investičních. Město se též podílí na organi-
zování akcí, uděluje výroční ceny města a oceňuje významné počiny a osob-
nosti. „Koncepce má 6 příloh, kde jsou mimo jiné uvedeny přehledy sálů, 
spolků a organizací, památníků, finančních podpor za posledních 10 let  
a také srovnání s městy v okolí, jako je Žďár, Třebíč, Pelhřimov, Kutná Hora 
a Chrudim, takže si můžeme udělat představu o tom jak financují kulturu 
jinde. Dokument považuji za živý, s dalšími návrhy na doplnění se může dále 
pracovat a každoročně by mělo dojít k jeho vyhodnocení. Rada města bude 
předkládat zastupitelstvu zprávu o plnění koncepčního materiálu a výhled 
na další rok s vyčíslením nákladů a dopadem do rozpočtu města,“ dodává 
Tomáš Hermann. Každý oddíl koncepce kultury obsahuje popis současného 
stavu, výhled do budoucna a také návrhy na opatření. Ty nejdůležitější jsou 
shrnuty v hlavních bodech: 
• město chce poskytnout pro některé menší spolky a sdružení zázemí 
v objektu města, k čemuž se nyní nabízí objekt bývalé ZŠ na Rubešově ná-
městí
• chce jednat s většinovými společníky KD Ostrov s.r.o. o možnostech po-
stupných oprav budov a případném navýšení podílu města ve společnosti
• nadále podporuje záměr výstavby sídla Krajské knihovny Vysočiny
• rekonstruovat Starou radnici ve dvou krocích; v současném souběhu 
s knihovnou (společné prostory, velký sál), ve druhé fázi po odstěhování 
knihovny pak zbytek budovy
• dokončit postupně obnovu barokních lunetových obrazů z bývalého 
kláštera a najít možnosti pro jejich vystavení ve veřejných prostorách
• posoudit na základě odborných posudků v zastupitelstvu možnost pře-
vzetí kostelů sv. Kateřiny a sv. Trojice do majetku města, využít je ke kul-
turním účelům a s využitím dotačních titulů postupně pracovat na jejich 
památkové obnově.
Dokument je kompletně zveřejněn na webových stránkách města tak, aby 
se s ním mohla seznámit široká veřejnost. S. Pátková
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Název stavby: Rekonstrukce komunikace ulice Šubrtova
Termín zahájení: červenec 2009 
Termín dokončení: 31. 5. 2010
Zhotovitel: Chládek a Tintěra Havlíčkův Brod a.s.
Cena: 16 mil. Kč
Jde o kompletní rekonstrukci komunikace, chodníků a veřejného 
osvětlení. Při výstavbě provedl VAK Havlíčkův Brod na vlastní náklady 
opravu svého zařízení, tedy kanalizace a vodovodu. Nyní je vybudová-
na jednopruhová obousměrná silnice s výhybnami. Současně vzniklo 
70 parkovacích míst. Připravuje se druhá etapa, ve které bude na žá-
dost občanů vybudováno dalších cca 40 parkovacích míst. Na stavbu 
poskytl kraj Vysočina dotaci ve výši 14 mil Kč. Odbor rozvoje města

Název stavby: Oprava povrchů komunikace a parkovišť ul. Rozkošská
Termín zahájení: 14. 6. 2010
Termín dokončení:  30. 8. 2010
Zhotovitel EUROVIA a.s., Jihlava
Cena: 2,4 mil. Kč
Dojde k opravě stávajících povrchů komunikace kolem bytových domů na 
ul. Rozkošská. Současně bude zpevněn povrch parkovacích stání. Zlepší se 
tak současný neutěšený stav komunikací.  Odbor rozvoje města

Název stavby: Rekonstrukce komunikace ul. Veselého
Termín zahájení: listopad 2009
Termín dokončení:  30. 6. 2010
Zhotovitel: Lubomír Dvořák, stavební divize
Cena: 1,63 mil. Kč včetně DPH
Jedná se o rekonstrukci stávající komunikace. Součástí je vybudování obra-
tiště na konci ulice, přeložení pilíře elektrického rozvodu a stožáru veřejné-
ho osvětlení. Při provádění byla zjištěna malá únosnost zemní pláně, a pro-
to byla provedena také její sanace. Zhotovitel je s dokončením v předstihu 
a dílo předá ještě před smluvním termínem. Odbor rozvoje města
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Slovo poslankyně Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Jany Fischerové
Vážení a milí spoluobčané,
děkuji Vám za důvěru, kterou jste mi dali i nyní v květnu při volbách do Po-
slanecké sněmovny Parlamentu České republiky. Oněch 3 367 preferenč-
ních hlasů je pro mě obrovským závazkem a já věřím, že ani v Praze Vás ne-
zklamu. Hlavním cílem pro mě je komunikovat neustále s Vámi, pravidelně 
se do  města Havlíčkova Brodu vracet. Rezignovala jsem na pozici starostky 
města, ale nebylo to pro mě jednoduché rozhodnutí. Vím však, že je to tak  
správně, neuměla bych si nyní představit, že budu stíhat současně jednání 
v Praze i v Havlíčkově Brodě. Při dennodenní  práci starostky města mi velice 
pomáhala zpětná vazba od Vás, proto budu nadále očekávat Vaše připo-
mínky, rady, názory i jako poslankyně PSP ČR. 
 Přeji Vám krásné a slunečné léto, Vaše Jana Fischerová

Kalamajka slavila dvacetiny
Velmi příjemné odpoledne v parku Budoucnost prožila Kalamajka při osla-
vách svého 20. výročí. Bohatý program si užili také návštěvníci oslav, kteří 
mohli být navíc svědky slavnostního křtu knížky Věry Thořové Lidové písně 
Havlíčkobrodska (na snímku) . S. Pátková

Na své si přišly při oslavě výročí Kalamajky také děti. Zároveň s programem 
„pro dospělé“ totiž v parku Budoucnost probíhal i Zábavný den pro malé  
i větší děti. Střílení ze vzduchovky i z luku vystřídala jízda na lanovce, lezení 
pro provazové síti… nebo jízda na lodičkách.  S. Pátková

Novinářské ceny převzali na Staré radnici
Havlíčkův Brod se ve čtvrtek 10. 6. 2010 stal již po jedenácté dějištěm pře-
dávání novinářských cen Karla Havlíčka Borovského, které tradičně uděluje 
Nadace Český literární fond Praha na návrh odborné poroty, ve které za-
sedli kromě členů nadace i zástupci předních českých médií. Hlavní Novi-
nářskou cenu Karla Havlíčka Borovského za dlouhodobou důslednou a in-
vestigativní žurnalistiku převzal Jaroslav Kmenta z MF Dnes. Ocenění předal 
novináři nový předseda Nadace Český literární fond Tomáš Ježek a ředitel 
nadace Michal Novotný. Ceny pro mladé novináře, tzv. Novinářské křepelky 
ve výši symbolických 3333 Kč, financoval kraj Vysočina a město Havlíčkův 
Brod. První „křepelka“ náleží Tomáši Kohoutovi z  Českého rozhlasu za zcela 
výjimečnou nápaditost a originalitu v oblasti rozhlasové sportovní reportá-
že. Druhou „křepelku“ sponzorovanou městem Havlíčkův Brod porota udě-
lila Kateřině Eliášové z portálu Aktuálně.cz za podnětné, spolehlivé, rychlé  
a setrvale kvalitní politické zpravodajství. 
 Alena Doležalová a Světlana Pátková

Jan Tecl je starostou města
Po odchodu bývalé starostky Havlíčkova Brodu Jany Fischerové do Posla-
necké sněmovny Parlamentu ČR zvolilo zastupitelstvo na svém zasedání 
21. 6. novým starostou Bc. Jana Tecla. Tajnou volbou podpořilo svými hlasy 
tohoto jediného navrženého kandidáta (ODS) 16 z 25 přítomných členů za-
stupitelstva.
„Je mi 46 let, jsem rozvedený, mám jednoho syna a do svého zvolení jsem 
pracoval jako ekonom v malé soukromé firmě v Havlíčkově Brodě,“ předsta-
vil se na své první tiskové konferenci starosta. V roce 1989  začal podnikat  
a na této dráze setrval až do roku 2006, kdy úspěšně kandidoval ve volbách 
do zastupitelstva. Od té doby je radním města. „Vím, že se nelze věnovat 
několika činnostem skutečně naplno, a proto jsem podnikání omezil a ná-
sledně i ukončil,“ dodává Jan Tecl, kterého práce ve správě města zaujala  
a nedávno ukončil bakalářské studium oboru Veřejná správa na Vysoké ško-
le CEVRO Institutu v Praze. „Nejdůležitější je nyní  příprava návrhu rozpočtu 
města na rok 2011 tak,  aby nové zastupitelstvo, které vzejde z podzimních 
komunálních voleb, mohlo z tohoto finančního plánu vycházet,“ zdůraznil 
svůj pracovní záměr na čtyřměsíční období. „Mojí výhodou je to, že přebí-
rám resort kompletně po paní starostce Janě Fischerové a ekonomie je můj 
nejbližší obor. Starostka i celé vedení města řídilo chod města správným 
způsobem, proto se na žádné, ani organizační změny, nechystám. Uvědo-
muji si, jak odpovědná je funkce starosty a budu se snažit, aby mé působení 
na radnici bylo pro naše město prospěšné,“ komentuje svůj nástup do funk-
ce Jan Tecl.  S. Pátková
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Soutěž EPIGRAM 2011
Letopočet 2011 bude rokem Karla Havlíčka Borovského. Před 190 lety  
(31. 10. 1821) se narodil v Borové, 160 roků uplyne od jeho deportace do 
Brixenu (16. 12. 1851) a vzpomeneme 155. výročí Havlíčkova úmrtí (29. 7. 
1856) v Praze. Územní sdružení Syndikátu novinářů ČR v kraji Vysočina vyhla-
šuje autorskou soutěž EPIGRAM 2011 určenou všem tvůrcům, kteří reagují 
tímto opomíjeným lierárním útvarem na jevy kolem sebe. Předpokládaným 
vyvrcholením soutěže bude vydání sborníku vybraných epigramů a jeho ve-
řejné uvedení při setkání autorů. Podrobnosti budou zasílány autorům, kteří 
se o ně přihlásí, cca do 31. 7. 2010 na adrese Územní sdružení SN Vysočina, 
Humpolecká 648, 580 01 Havlíčkův Brod. (red)

Červnové zajímavosti:
• V krajském kole Dopravní soutěže mladých cyklistů v Jaroměři nad Rokyt-
nou zvítězili v mladší i starší kategorii s velkou převahou žáci Základní školy 
Nuselská Havlíčkův Brod.
• Desátá soutěž v požárním sportu družstev proběhla v hasičském areálu 
na Humpolecké. Hasiči z Vysočiny a z Jihomoravského kraje se utkali v po-
čtu jedenácti týmů. Na programu byl např. výstup do čtvrtého podlaží cvič-
né věže, běh na 100 metrů s překážkami a nechyběl ani populární požární 
útok. 
• Třiadvacet zlatých plaket doktora Jánského, 42 stříbrných a 9 zlatých křížů 
převzali dobrovolní dárci krve v restauraci Rozvoj. Akci pořádá dvakrát do 
roka Oblastní spolek Českého červeného kříže.
• Pískovcové sousoší havlíčkobrodského sochaře Radomíra Dvořáka zdobí 
nově vybudovaný kruhový objezd ve Štokách. Štoky tak mají na frekvento-
vané křižovatce lepší dopravní podmínky i zajímavou dominantu městyse.
• Právě probíhá celostátní soutěž Bezpečná nemocnice (do 31. října). 
Všechna lůžková zdravotnická zařízení v České republice mohou do ní při-
hlásit svůj původní projekt zaměřený na oblast bezpečí zdravotní péče. Nej-
lepší projekty budou odměněny Cenou kraje Vysočina.
• Prioritami vedení kraje Vysočina je v současné době mimo jiné podpora 
resp. udržení zaměstnanosti a zvýšení konkurenceschopnosti regionálních 
firem. Letošní rekordně vysoké podpory přerozdělované v rámci grantů 
Fondu Vysočiny mají malým a středním podnikům pomoci překlenout ob-
dobí hospodářské recese. Kraj uvolnil za tímto účelem v letošním roce re-
kordních 17 milionů korun. (red)

Bezplatné kurzy práce na PC
Rodičům na mateřské dovolené mohou přijít vhod bezplatné rekvalifikační 
kurzy ZÁKLADY PRÁCE NA PC, akreditované MŠMT, s platností na celém 
území ČR . Nejen rodičům pečující o děti do 15 let věku, kteří se připravují 
na návrat do práce, ale také osobám pečujícím o závislého člena rodiny, 
samoživitelům či samoživitelkám zajistí znalosti při obsluze PC i nadstan-
dardní nabídky pro začátečníky i pokročilé. Každou ST a ČT od 21.10. do 
22. 12. budou probíhat dopolední i odpolední kurzy na ZŠ Nuselská 3240, 
Havlíčkův Brod. Kurzy nejsou určeny pro osoby již zaměstnané nebo pro 
OSVČ. Kurzy pořádá ve spolupráci s MC Zvoneček společnost Attavena 
o.p.s. České Budějovice (www.attavena.cz) 
Projekt „Lehké motivačno“ (CZ.1.04./3.4.04/26.00488) je financován z pro-
středků ESF prostřednictvím Operačního programu Lidské zdroje a zaměst-
nanost a státního rozpočtu ČR.
Volejte 774 223 427 (Alena Kloudová, koordinátorka projektu) nebo pište 
na attavena@gmail.com  (red)

Zatočte s elektroodpadem
Ekoshow 8. června v Havlíčkově Brodě měla podle organizátorů motivovat 
občany k aktivní recyklaci elektrospotřebičů. Nabídla také mnoho zábavy, 
interaktivní naučné kvízy či řadu soutěží. „Vybírali jsme elektroodpad na 
ploše vedle kulturního domu Ostrov, ale moc lidí nás nenavštívilo. Je vidět, 
že ve městě funguje sběrný dvůr už dlouho a obyvatelé jej poctivě navště-
vují. Dopoledne nás přišly navštívit třídy ze dvou místních škol a odpoledne 
si vyzkoušelo skákací konvici pár dětí. Přišel se podívat i místostarosta Če-
něk Jůzl a během akce nás podporoval Beno Trávníček z odboru životního 
prostředí MěÚ v Havlíčkově Brodě. Těšíme se na příští rok, kdy k vám snad 
znovu zavítáme,“ popsal akci Jaroslav Holakovský, předseda představenstva 
kolektivního systému ELEKTROWIN. (red)

Kulturní dům v Suché bude sloužit od prázdnin
V místní části Havlíčkova Brodu Suchá byl slavnostně otevřen 25. 6. nový 
kulturní dům a požární zbrojnice. Víceúčelový objekt pro konání nejrůz-
nějších akcí s požární zbrojnicí a zázemím pro sportovce  začala stavět do-
davatelská firma Stavounie spol. s r.o., v dubnu loňského roku. Celkové 
náklady projektu dosáhly výše 11,2 mil. Kč. Ve vybudovaném zařízení je 
sál se 112 místy, kuchyňka, sociální zařízení, šatna pro sportovce se spr-
chami a hasičská zbrojnice pro místní sbor dobrovolných hasičů s klu-
bovnou a garáží. Objekt bude sloužit široké veřejnosti od července 2010  
a obyvatelé Suché, ale i sousedního Svatého Kříže, Květnova, Mendlovy 
Vsi a Novotnova Dvoru jej budou využívat především k pořádání různých 
společenských, kulturních a sportovních akcí. Kulturní dům se nachází 
v těsné blízkosti fotbalového hřiště v Suché. Součástí stavby je nová pří-
jezdová komunikace a parkoviště s 12 parkovacími místy. Havlíčkobrodská 
radnice získala na tento projekt dotaci ve výši 6,7 mil. Kč ze strukturálních 
fondů Evropské unie, konkrétně z Regionálního operačního programu 
Jihovýchod. Díky 70% dotaci z uznatelných nákladů projektu doplatilo 
město ze svého rozpočtu zhruba 4,5 mil. Kč.  
 Alena Doležalová a Světlana Pátková

Štáflova paleta je letos mezinárodní
Tradiční týdenní setkání mladých výtvarníků zakončené prodejní výsta-
vou jejich prací letos proběhne již po dvacáté. Není však zvláštní pouze 
pro své „kulatiny“, ale také proto, že poprvé přivítá účastníky z partner-
ských měst Brixen a Spišská Nová Ves. Pořadatelem akce je učitel Pavel 
Fiala, který populární soustředění výtvarníků zajišťuje na hradě Lipnici. 
Podrobné informace na tel. 777 640 519, e-mail: pafia1@seznam.cz

Termín konání: 22.–31. července 2010 (práce v plenéru)
 31. července – 14. srpna 2010 (prodejní výstava prací ve Staré radnici)

Místo konání: Lipnice n. Sáz. a okolí (hrad), Havlíčkův Brod (Stará radnice)

Mistrovství Evropy v softbale mužů
25. – 31. 7. 2010

softbalová aréna Plovárenská 
Jednu z největších akcí, kterou TJ Jiskra Havlíčkův Brod oddíl Softbalu  
v letošním roce pořádá je, ME mužů v softbale za účasti 12 států. Tuto 
akci se podařilo uspořádat za významného přispění města Havlíčkův 

Brod, kraje Vysočina a všech sponzorů, kteří mají rádi sport. Zveme širo-
kou veřejnost na krásné sportovní zážitky, příjemně strávený čas  

a dobré  občerstvení.
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Informujeme
Speciální škola U Trojice se dočká přístavby 
Dar téměř 1 milion korun kraji Vysočina uvolnilo zastupitelstvo z roz-
počtu města na projektovou dokumentaci pro přístavbu Speciální 
školy U Trojice, kterou kraj zřizuje. „Protože je předpoklad, že bude 
stavba zahájena ještě v tomto roce, schválilo zastupitelstvo také bez-
úplatný převod pozemku pod přístavbou. Jde o plochu cca 500m2. 
Po dokončení objektu a geometrickém zaměření přístavby se plocha 
upřesní a kraji bude převedena přesná  výměra pozemku,“ dodal mís-
tostarosta Čeněk Jůzl.
Další bezúplatný převod pozemku se týkal  areálu okresní nemocnice. 
Pozemek pod komunikací vedoucí od vjezdu z Husovy ulice až na vý-
jezd na křižovatku s Rozkošskou ulicí je v majetku města, komunikaci 
vlastní kraj Vysočina. „Aby se předcházelo komplikacím například při 
rekonstrukcích, bylo nutné narovnat vlastnické vztahy, a proto byl po-
zemek převeden  do majetku kraje bezúplatně, jak je běžné při všech 
ostatních vzájemných transakcích,“ vysvětlil Čeněk Jůzl. S. Pátková

Od 1. 7. bude mít město AZ CENTRUM Havlíčkův Brod – 
Středisko volného času 
Jen několik posledních kroků dělí DDM U Aleje od úplného převedení 
z kraje Vysočina do majetku i správy města. „Zastupitelstvo schválilo 
smluvní vztahy, které se týkají převodu zřizovatelských funkcí a majet-
ku stávajícího Domu dětí a mládeže, který město ‚přebírá‘ od 1. čer-
vence. Byly schváleny poslední majetkové převody, movitý i nemovitý 
majetek v Havlíčkově Brodě  i na Zdobnici v Orlických horách, kde má 
středisko letní i zimní základnu. Zároveň byly schváleny dohody se 
třemi městy, kterým středisko poskytuje a bude i nadále poskytovat 
své služby, což je Golčův Jeníkov, Přibyslav a Šlapanov,“ popsal proces 
radní Tomáš Hermann.  Novou příspěvkovou organizaci města povede 
ředitel Mgr. Miloš Kejklíček (stávající ředitel DDM), kterého na zákla-
dě konkurzního řízení a doporučení výběrové komise jmenovala rada 
města.
AZ centrum čeká nová budoucnost časem  i v budově bývalé školy Ru-
bešova, kde by mělo využívat více než polovinu plochy objektu. „Měs-
to připravuje projektovou dokumentaci na základě zastupitelstvem 
schválené studie. Nyní je vypsáno výběrové řízení na projektanta pře-
stavby a proběhlo také několik jednání se všemi zájemci o prostory 
v této budově. Kromě AZ centra by zde mohlo sídlit loutkové divadlo, 
mateřské centrum, pedagogická knihovna i další aktivity. V horizontu 
roku a půl předpokládáme, že by mělo dojít k dokončení rekonstrukce 
objektu,“ uzavřel Tomáš Hermann. S. Pátková

Nové sportoviště u ZŠ a MŠ Wolkerova bude o prázdni-
nách v provozu
Nové sportoviště, které vzniklo při havlíčkobrodské ZŠ a MŠ Wolke-
rova, bude již o prázdninách sloužit veřejnosti. Děti i dospělí budou 
moci v multifunkčním areálu využívat hned několik moderních hřišť 
na atletiku, házenou, volejbal, tenis i malou kopanou.
Sportoviště stavěla dodavatelská firma od loňského září. V těchto 
dnech probíhá předávání stavby a od července do začátku školního 
roku bude moci veřejnost jednotlivá hřiště využívat po celý den.V are-
álu je k dispozici běžecká dráha dlouhá 200m a 60m s umělým povr-
chem, doskočiště pro skok vysoký a skok do dálky, plocha pro hod do 
dálky a vrh koulí.
Nechybí ani hřiště na malou kopanou s umělou trávou, tenisový kurt 
a víceúčelové hřiště na basketbal, házenou, florbal a volejbal. Náklady 
na výstavbu moderního sportovního areálu dosáhly výše zhruba 18 
mil. Kč a město je plně hradilo ze svého rozpočtu.
Provozní řád, otevírací dobu a ceník školního víceúčelového sportoviš-
tě najdete na webových stránkách ZŠ a MŠ Wolkerova www.zswolke-
rova.cz, sekce Události.  Alena Doležalová

V červenci a srpnu se nekonají výbory zastupitelstva města  
ani zasedání zastupitelstva.

Vaše dotazy a připomínky jdo HB listů je možné posílat  
přes podatelnu Měststkého úřadu,  

webové stránky www.muhb.cz,  
nebo vhodit do schránky ve vstupní hale radnice  

na Havlíčkově náměstí.

Stánek na občerstvení bude součástí mobiliáře nového 
náměstí
Zastupitelstvu města byla doručena petice občanů, kteří se obáva-
jí výstavby stánku s občerstvením na Havlíčkově náměstí v blízkosti 
Mariánského sloupu. Obavy ze stavby, která by narušila ráz náměstí, 
však mít nemusí. Jak řekl místostarosta Libor Honzárek: „Nejedná se 
o žádnou trvalou ani velkou stavbu, patří k přenosnému mobiliáři 
a bude sloužit ke zpestření života a zlepšení komfortu návštěvníků 
centra města.“ Jednoduchý, subtilní stánek bude postaven pouze na 
letní sezónu, na zimu opět z plochy zmizí. Během jednoho dne je 
možné jej nainstalovat, na noc pak uzavřít. Přímé napojení na vodu 
a kanalizaci odpovídá hygienickým požadavkům. Architekt zakom-
ponoval stánek citlivě do prostředí podobně jako všechny ostatní 
prvky. Stylizovaný objekt o velikosti zhruba 2x3 m s 5–6 stolečky ko-
lem má poskytnout místo k občerstvení a k posezení mimo jiné také 
cestujícím městskou hromadnou dopravou. „Odhalili jsme staré zá-
klady po původní trafice, která dříve stála v blízkosti Mariánského 
sloupu (dokonce byla zachycena na některých starých fotografiích) 
a rozhodně nijak náměstí neškodila. Umístit stánek do středu ná-
městí není nic, co by mělo narušit ráz centra, naopak je to trendem 
ve všech revitalizovaných městech, a to nejen zdejších, jako jsou 
například Kolín, Uherské Hradiště, kde mají dokonce tři stánky plus 
zahradní restaurace, ale i všude v cizině,“ vysvětlil Libor Honzárek. 
Na petici připraví město odborné stanovisko a občanům odpoví. 
Jakékoli úpravy projektu, který je možné realizovat jen díky vysoké 
finanční dotaci, by však byly zásadním problémem právě pro její po-
skytnutí. S. Pátková
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Rebelové v rámci přípravy zamířili na trávník
V plném proudu je letní příprava havlíčkobrodských hokejistů na nadchá-
zející prvoligovou sezónu. V rámci ní vyrazili i na fotbalové trávníky. V prv-
ním zápase změřili síly s týmem Mírovky. V duelu, který sledovaly asi tři 
stovky diváků, byli nakonec úspěšnější hokejisté, kteří si vystříleli výhru 7:6. 
Ve druhém zápase vyběhli Rebelové na hřiště proti FC Slovanu. Na Losích 
nakonec brankami Miroslava Třetiny a Jonáše Fiedlera vybojovali remízu 
2:2.

Fanatic z Evropy se třemi medailemi
Na začátku června se v Kladně konalo Mistrovství Evropy, kterého se zúčast-
nilo i pět týmů brodského Fanaticu. Kadetky Boženy Čapkové a Michaely 
Pešoutové se vrací se stříbrnou medailí, když ve finále nestačily na Rusky. 

Druhý tým kadetů, vedený Robertem Mrkvičkou, skončil po pádu pátý.
Dařilo se i brodským juniorům, kteří naplno ovládli svou kategorii. Svě-
řenkyně Boženy Čapkové se od základního kola držely na první příčce  
a zaslouženě jim patří zlato. V závěsu na stříbrné příčce nechaly tým Rober-
ta Mrkvičky. Pár sportovního aerobicu byl čtvrtý.

Karatisté zářili v Polsku
Na konci května tým České federace Okinawa Karate a Kobudo z havlíč-
kobrodského oddílu zúčastnil reprezentovat Českou republiku na polském 
mistrovství Okinawa Shorin-ryu Karate dětí do 16 let. 
V konkurenci 160 karatistů vybojoval čtrnáctiletý Radek Zikmund první 
místo. Druhá reprezentantka na svém prvním turnaji skončila na 4.–5. mís-
tě. Českou republiku ještě reprezentoval rozhodčí Jan Kopecký.
 Stránku připravil Ondřej Rázl

Brod znovu dějištěm skate slalomu
Třetí závod Českého poháru ve slalomu na skateboardu se tradičně konal 
v Brodě a zavítal na něj mimo jiné i evropský šampión Dominik Kowalský. 
Závody se jely stejně jako v loňském roce v Pražské ulici a organizátoři 
připravili dvě zbrusu nové rozjezdové rampy, které u jezdců vzbuzovaly 
respekt.

Kudy dál ze Žampachu?
Tak jako každoročně, i letos se skupina 31 brodských cykloturistů po-
slední květnový víkend zúčastnila zodpovědně připraveného dalšího 
ročníku třídenního putování za krásami české vlasti. Tentokrát byla 
cílem oblast, kde si podávají ruku Orlické hory s Jeseníky. Během 180 
ujetých kilometrů jsme se stihli pokochat krásnou přírodou, navštívit 
arboretum v areálu zámku Žampach, Letohrad, Jablonné nad Orlicí, 
Suchý vrch, Králíky, klášter na Mariánském kopci, rozhlednu na Křížo-
vé hoře, Severomoravskou chatu, skiareál mezi Dolní a Horní Moravou  
i sportovní centrum Aleše Valenty ve Štítech. Během putování jsme ne-
zapomněli ani vhodit lístky do volební urny ve vesničce Orličky. Velké 
poděkování za krásně připravenou akci patří organizátorům Láďovi Ra-
sochovi a Jardovi Rekovi. Havlíčkobrodští cykloturisté

Zápasnický červen 
Zápasníci bojovali na začátku června v německém Dortmundu na se-
niorském Grand Prix. Ondřej Ulip skončil celkově na 10. místě, Mi-
chal Novák nestačil v prvním kole na Poláka Wankeho a z dalších bojů 
byl vyřazen. Poslední reprezentant Petr Novák obsadil čtrnácté místo. 
Výprava s trenérem Miroslavem Vargou vyrazila do italského Turína na 
mezinárodní turnaj v zápase řecko-římském mládeže. Osm broďáků vy-
bojovalo v soutěži družstev z 22 oddílů první místo. Do Brodu přivezli mla-
díci čtyři zlata, jedno stříbro a tři bronzy.
Brodská tréninková hala hostila v polovině června miniturnaj pro katego-
rii přípravek. V domácím prostředí bojovalo 28 mladých začátečníků, kteří 
se za podpory rodičů poprali o medaile. 

Hroši se drží na špici a v létě hostí špičku
 V nejvyšší softballové soutěži Hroši přepisovali historii, když po šestnácti 
porážkách konečně porazili Chomutov. Navíc si připsali i skalp lídra tabul-
ky a odjížděli z Prahy spokojeni.
Junioři bojovali o titul juniorského mistra republiky, kde nakonec skončili 
těsně pod stupni vítězů. Čtvrté místo na si odnesli poté, co se nevyvaro-
vali chyb především v klíčovém zápase s Ledenicemi. 
V červnu pokračovala i nejvyšší softballová soutěž žáků, ve které si nej-
mladší Hrošíci i přes třetí místo na turnaji v Ledenicích udrželi celkové 
vedení v soutěži. Extraliga bude na programu až po prázdninách. V domá-
cím prostředí se pak Hrošíci představí v polovině září, kdy se v šesté kolo 
bude hrát jako 2.ročník Memoriálu Ing.Karla Švece.
Do Brodu se po několika letech chystá znovu softballová špička. Brodská 
aréna bude totiž od 25. do 31. července hostit Mistrovství Evropy mužů. 
Čeští reprezentanti se zde pokusí obhájit titul z dánské Kodaně. Ze šam-
pionátu bude živě vysílat i Česká televize, kromě pravidelného zpravodaj-
ství jsou plánovány i tři přímé přenosy a komentování zápasů se ujme 
Robert Záruba.
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Co možná nevíte...
Znáte je?

Ervín Bacík je synonymum pro brodský basketbal
Legenda a ikona brodského basketbalu Ervín Bacík (vpravo) oslavil dne 1. 7. 
2010 již 80. narozeniny, a to bychom všichni, kdo ho známe, rozhodně nehá-
dali. Jak uvádí název článku, jeho vitální osobnost je synonymem pro brodský 
basketbal. Celý svůj život zasvětil právě tomuto sportu a bez jeho práce by 
už možná basketbal v Havlíčkově Brodě ani nebyl, jak potvrzují mnozí jeho 
kolegové. Kariéru samozřejmě začínal jako hráč – člen družstva mužů, které  
v sezonách 1959–1961 hrálo II. ligu (druhou nejvyšší soutěž, na sním-
ku č. 15). Nebyl však úspěšný jen jako hráč, ale také jako trenér. Dlou-
há léta byl hybnou silou brodské mládeže, se kterou získal hned ně-
kolik pozoruhodných úspěchů. Na začátku sedmdesátých let dovedl 
dorostenecké týmy do nejvyšší soutěže. Další vrchol trenérské kariéry 
přišel pro Ervína Bacíka v roce 1980, kdy se žákovské družstvo stalo mi-
stry ČSSR. Za celou sezonu 1979/1980 prohrál tento tým jen jednou  
a mistrovský ročník zakončil s bilancí 65 zápasů, z toho 64 vítězných. Rukama 
Ervína Bacíka prošel prakticky každý brodský baskeťák a někteří to dokon-
ce dotáhli až do nejvyšší soutěže. Kromě „trenéřiny“ se pan Bacík věnoval  
i „funkcionařině“, dlouhá léta působil ve výboru TJ Jiskra, jako předseda, jed-
natel a organizační pracovník oddílu basketbalu. V současnosti už sice aktivně 
v basketu nepůsobí, ale je čestným předsedou oddílu a jen málokteré utkání 
v Havlíčkově Brodě si nechá ujít. Všechny trenéry týmů neustále „bombardu-
je“ telefonáty, jak které družstvo hrálo.

Oddíl basketbalu se proto rozhodl vzdát hold Ervínu Bacíkovi k významnému 
životnímu jubileu a uspořádal oslavy jeho 80. narozenin. V sobotu 29. květ-
na 2010 v brodské sportovní hale proběhla přátelská utkání mládežnických 
týmů a soutěže o ceny. „Vyvrcholením programu bylo utkání současných 
„brodských“ hráčů a hráček, s výběrem družstva Pavla Bacíka, syna oslaven-
ce,“ přibližuje předseda basketbalového oddílu Pavel Duben. „Bereme to 
jako velké poděkování panu Bacíkovi, který celý svůj život věnoval basketbalu  
a bez jehož aktivit – trenérských a organizačních, by již basketbal v Havlíčkově 
Brodě dávno zanikl,“ dodává.
Ke gratulaci k významnému životnímu jubileu se připojuje i redakční rada  
a redakce Havlíčkobrodských listů. S. Pátková

Lubomír Dvořák se zapsal do mezinárodního pole podnikatelů domi-
nantním produktem firmy Společnost Dvořák-svahové sekačky, s.r.o., 
kterou založil původně jako strojní divizi širšího konsorcia společnosti 
Dvořák v roce 2004. Patentem chráněný výrobek – rádiem řízená sva-
hová sekačka Spider sune pomyslnou příčku kvality stále výše. Svaho-
vé sekačky umožňují bezpečné, produktivní a ekologicky šetrné sečení 
extrémně svažitých a nepřístupných ploch. Tato převratná metoda je 
patentována v České republice, zemích EU i v USA. V roce 2008 byly 
stroje Spider distribuovány již ve více než 30 zemích po celém světě. 
Letos v dubnu převzal Lubomír Dvořák ocenění v soutěži Manažer 
roku 2009 vyhlášené pod záštitou předsedy vlády Ing. Jana Fischera 
CSc. Českou manažerskou asociací a spolupracujícími partnerskými 
asociacemi. „Na Žofíně proběhlo vyhodnocení soutěže o nejlepšího 
manažera – odvětví výroba strojů a zařízení za rok 2009,“ přiblížil vítěz 
této kategorie Lubomír Dvořák, „kde soutěžilo 200 lidí. Nominováno 
jich bylo 70, zhruba 20 pak převzalo ocenění, například také ředitel 
Třineckých železáren s 3,5 tis. zaměstnanci,“ usmívá se Dvořák, ma-
jitel a jednatel firmy s 25–49 zaměstnanci. Gratulaci k významnému 
ocenění přijal úspěšný podnikatel také od vedení města při přijetí na 
brodské radnici. 
Velký úspěch vyvolává zásadní otázku všech novinářů: Jak se takový 
úspěch docílí? „Smyslem našeho podnikání je trvalý inovační proces. 
Klademe si za cíl vyhledávat mezery na trhu a oslovit zákazníky nový-
mi, inovativními výrobky, které konkurence nenabízí. Pokud se chce 
firma regionálního charakteru dostat mezi firmy s tradicí, není jiná 
cesta než vyvíjet inovativní výrobky,“ zní odpověď. Pavoučí sekačka 
s unikátním způsobem pohybu si získala skutečně mnoho ocenění  
a jejich seznam je již dlouhý. „Ve vstupní hale firmy je tolik medailí,“ 
vzpomíná bývalá starostka Havlíčkova Brodu a nyní poslankyně Par-
lamentu ČR Jana Fischerová, „například cena ‚red dot‘ z německého 
Essenu,“ která je mezinárodní cenou za vynikající design a byla firmě 
udělena před několika lety jako teprve třetí pro Českou republiku za 
posledních 50 let. Nejnovějšími plány firmy je vybudování pobočky 
v USA. „Rozhodnutí padlo krátce po veletrhu zemědělské a zahradnic-
ké techniky v Louisianě, na kterém jsme několikrát vystavovali. Jsme 
totiž jedinou evropskou firmou, která na americký trh svahové sekač-
ky řízené rádiem dodává,“ řekl Lubomír Dvořák.  S. Pátková
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...a vědět chcete

 
Jiří Brychta, ředitel České spořitelny v Havlíčkově Brodě, je známý  
i jako brodský atlet. Letos překvapil již 9. května, kdy doběhl v téměř 
osmitisícovém poli Pražského maratónu do cíle celkově jako 41. a jako 
devátý Čech v čase 2:33:51. Poslední květnový víkend Jiří Brychta 
však zvítězil na Mistrovství České republiky v běhu do vrchu, a získal 
tak titul mistra republiky pro rok 2010. 
Ve svém juniorském věku se specializoval na delší tratě, byl juniorským 
mistrem republiky v běhu na 10 kilometrů, v roce 1996 si poprvé vy-
zkoušel, jak chutná maratonská trať a výsledkem bylo páté místo. Z pro-
fesních důvodů však na dlouhý čas s atletikou skončil a začal se jí opět 
věnovat až v loňském roce. Do té doby běhal pouze rekreačně.
„Před rokem jsem viděl výsledek maratónu v televizi, a to byl impuls, 
abych získal medaili. Červíček byl zasetý,“ říká Brychta, „synovi je 9 let, 
a jak jsem s ním začal jezdit na závody, říkal jsem si, že bych mohl ještě 
něco dokázat.“ Začal intenzivně trénovat. Osm měsíců každé ráno deset 
kilometrů a večer tři krátké úseky po pěti nebo jednorázově dvacet kilo-
metrů propracovaného tréninku, v zimě na trenažéru nebo na osvětle-
ném oválu na Plovárenské. „Trénuji před pracovním dnem – v 6 ráno se 
jdu proběhnout do Petrkova, osprchuji se a jdu od 8 hodin na poradu. 
Navíc mám vynikajícího trenéra Pavla Nováka z Nové Vsi u Chotěboře, 
který je asi 4x po sobě držitelem nejlepšího času na Maratónu,“ chválí 
běžec. „Při Maratónu se asi 35 km běží v pohodě, pak v těch 7 km se 
rozhodne, kdy se běžec protrápí do cíle,“ popisuje Brychta, „tempo čer-
nochů se ale nedá akceptovat, mají jiné dispozice a jejich velkou výho-
dou je to, že pochází z náhorních plošin v nadmořské výšce asi 3,5 tisíc 
metrů a v našich podmínkách pak mají daleko menší spotřebu kyslíku. 
Evropané budou schopni vyhrávat jedině tím, že naturalizují nějaké čer-
nochy,“ směje se maratonista. „Závod do vrchu je zas úplně něco jiného, 
absolvoval jsem jej poprvé v životě. Běžel se z Lomu u Litvínova na vrch 
Loučná, který je 956 metrů nad mořem. Trať měřila 8,2 km a měla pře-
výšení 650 metrů. Když se pak vydrápete nahoru, stojí to za to,“ vzpo-
míná sportovec. Příjemné povídání při přijetí na radnici vedením města 
pak optimisticky uzavřel: „Ještě jsem nezkoušel běhání do schodů, to je 
další výzva.“ S. Pátková

Úspěšní:
• Ve slovenských Rajeckých Teplicích proběhl IX. Mezinárodní akorde-
onový festival „Euromusette – goldentango, kterého se zúčastnili žáci 
brodské ZUŠ: Ondřej Novák (I. kategorie), Jan Novák (II. kategorie), 
Markéta Laštovičková (III. kategorie), Jana Blažková (III. kategorie)  
a žákyně Nikol Kokrdová (II. kategorie) z pobočky v Přibyslavi. Všichni 
výše jmenovaní si ve svých kategoriích z mezinárodní soutěže do ČR 
přivezli ocenění nejvyšší – umístění ve zlatém pásmu. 
• Úspěšně reprezentoval havlíčkobrodský region na soutěži v Telči 
střelec Jiří Kocman z havlíčkobrodského klubu AVZO. V soutěži O po-
hár starosty města Telče skončil na druhém místě ve střelbě z malo-
rážky na terč, první místo obsadil v soutěži Velká cena Vysočiny ve 
střelbě z kulovnice na 200 metrů na myslivecký terč v podobě divo-
kého kance.
• Letos poprvé v historii kraje Vysočina vyhlásil hejtman kraje Vysoči-
na Jiří Běhounek a další členové Rady kraje Vysočina výsledky soutěže 
Skutek roku. Tato nová aktivita má vyjádřit uznání aktivní dobrovolné 

činnosti jednotlivců i organizací. Kraj vyhlásil celkem devět soutěžních 
kategorií: oblast sociální, zdravotně postižených a volného času dětí 
a mládeže, kultury a umění, zdraví, poradenství, osvěty a vzdělávání, 
aktivity spojené s Agendou 21 a společenskou odpovědností firem.  
1. června 2010 převzalo na zámku v Jaroměřicích nad Rokytnou 
ocenění Skutek roku 2009 celkem 27 osob a organizací. V kategorii 
společenská odpovědnost firem získal druhé místo Pavel Nepovím 
z Havlíčkova Brodu za udržení zaměstnanců i přes hospodářskou krizi 
a podporu veřejných projektů. (red)

Zdeněk Stejskal a Zlatý Tyl
V uměleckých oborech existují různá dílčí ocenění – za režii, scénogra-
fii, hudbu, herecký výkon, apod. V roce 2002 byla obnovena tradice 
předválečného vyznamenání za celoživotní či jinak významný počin 
v oblasti amatérského divadla – Zlatý Tyl. Brodské Adivadlo se může 
pochlubit hned dvěma nositeli tohoto významného celostátního vy-
znamenání: Lída Honzová (2004) a nyní Zdeněk Stejskal. Karel Hav-
líček Borovský, zakladatel česky hraného ochotnického divadla v Ně-
meckém Brodě, by mohl být na své následovníky hrdý. 
Zdeněk Stejskal se narodil 14. 3. 1944 v Havlíčkově Brodě. S ama-
térským divadlem začínal takřka od plenek. Už v roce 1949 jej jeho 
otec (tehdy režisér brodského ochotnického divadla), obsadil do role 
nejmladšího Broučínka v Karafiátových „Broučcích“, pak přišla dětská 
role v „Babičce“. A když nehrál, poznával divadlo „zezadu“. Tak tomu 
bylo i při příchodu do učení do Brna, kde se v divadle „X 59-X 61“ sta-
ral o techniku – světla, stavbu scény, apod. Ale prý si tam i sám zahrál: 
stín vojáka ve výběru Brechtových básní. Pak přišla vojna v Českých 
Budějovicích a s ní vojenské estrády. V roce 1965 se stal v Havlíčkově 
Brodě členem Mladé scény a po sloučení několika havlíčkobrodských 
souborů v jeden (od roku 1983 pod názvem Adivadlo) v něm působí 
bez přerušení dodnes. Za tu dobu se podílel herecky nebo jako režisér 
zhruba na 40ti inscenacích a dalších akcích Adivadla. Dále se vzdě-
lával, absolvoval při Lidové konzervatoři Východočeského kraje třídu 
porotců (1979–1982). Režií má za sebou 7 (jmenujme alespoň Sekyru 
na studánky, Rodinu Tótů, Jezinky bezinky), ale rád by, bude-li zdráv  
a vesel, to dotáhl na rovnou desítku. Z jeho mnoha rolí si připomeňme 
alespoň několik: Tulák (Ze života hmyzu), Podkolatov (Ženitba), Roškot 
(Měsíc nad řekou), pradědeček (Tlustý pradědeček, lupiči a detektý-
vové), Viktor Molnár (Kočičí hra – Stojí za to žít...?!), Pankrác (Tři vete-
ráni) a Harry Baxter (Paní Piperová zasahuje). 
Amatérskému divadlu se hodlá věnovat i nadále. Co pro něj ve skuteč-
nosti znamená? Citujeme: „To, co pro někoho adrenalinový sport, tře-
ba horolezectví. To člověk šplhá po roli, a když je nahoře (premiéra), 
tak má nezapomenutelný pocit jakéhosi vítězství. A to je dost, ne?...
tady nehrají žádnou roli peníze, ale potlesk diváka je plně nahradí. Ať 
je ho co nejvíce!“
 Za sdružení ADIVADLO Havlíčkův Brod Marta Hermannová

Jan Šouba (22. 7. 1920), který je synem prvního předsedy Národního 
výboru po II. světové válce Antonína Šouby,oslaví letos devadesáti-
ny. Na snímku se účastnil vzpomínky 65. výročí ukončení války u pa-
mátníku padlých v parku Budoucnost pod Havlíčkovým pomníkem. 
Toto místo právě jeho otec pro památku obětí květnové revoluce 
1945 vybral. K významnému životnímu jubileu GRATULUJEME.
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Od každého trochu
Poděbaby
Vyjdeme-li z Brodu přes Dolní a Horní Papšíkov, 
octneme se ve vesnici, která není ani Horní ani 
Dolní, není ani nahoře ani dole, ani nad ani pod, 
i když by se podle názvu mohlo zdát, že leží pod 
nějakými bábami. Podle místní tradice, jak píše 
Mgr. Pavel Rous ve své knize Neviditelní svědko-
vé minulosti, je skutečně název od bab odvozen. 
Vesnice se prý původně jmenovala Podbábí, ony 
báby se však vztahovaly ke dvěma kamenným 
křížům nad obcí. Kamenné kříže byly označo-
vány jako baby kvůli své siluetě. Od pradávna 
poutaly pozornost ne tak kvůli svým zaobleným 
tvarům, jako spíše kvůli svému mystickému pů-
vodu. Dříve byly tyto památky spojovány s křes-
ťanskou misií sv. Cyrila a Metoděje po Čechách, 
dnes však již víme, že jejich původ je mnohem 
mladší – z dob vrcholného středověku. Na Hav-
líčkobrodsku vznikaly tyto tajemné kamenné pa-
mátky kolem prvních sídlišť v blízkosti Haberské 
a Libické stezky. V Poděbabech a v blízkém okolí 
stávalo či stále stojí anebo leží hned několik bab 
– ve Skuhrově, jižně od Klanečné anebo baba 

v Babicích. Podobný kříž jako v Poděbabech 
stojí na okraji Lučice. Poděbabský kříž s jedním 
uraženým ramenem spadá svým tvarem podle 
Tomáše Karla do 15., nejpozději do 16. století. 
Vedle křížů jsou v našem kraji dochovány kří-
žové kameny – kamenné desky s vytesaným 
křížem, který je někdy doprovázen nápisem, 
datem či symbolem. Za nejstarší křížový ká-
men na Havlíčkobrodsku snad můžeme podle 
Tomáše Karla považovat právě křížový kámen 
v Poděbabech. Mírně rozšiřující rovnoramenný 
kříž, vytesaný na nízké kamenné desce hlubo-
ko zapadlé v zemi, má v křížení ramen vytesán 
drobný kruh, tak zvanou gemmu. Tento symbol 
byl používán od ranného středověku přibližně 
do 14. století. Je možné, že vznikl brzo po vzniku 
Poděbab, kde se první obyvatelé začaly usazovat 
zřejmě již ve 12. století. První zmínka o Poděba-
bech v psaných dokumentech pochází z roku 
1278, kde se píše o obci Poywa. Podobný název, 
který se od dnešního tvaru do značné míry liší, 
nacházíme ještě o sto let později. V roce 1380 
čteme v latinském textu o vsi Poywans. České 
jméno se objevuje až v novověku, a to v různých 
variantách – Poděbaby (1591), při Poděbabech 
(1629), Podbaby, Podiebab (1787). Jaký je tedy 
skutečný původ daného jména? Část Podě-, 
stejně jako u jména Poděbrady, je odvozen od 
slovesa podieti, což znamenalo ztratit se, dát 
pryč, ukrýt, schovat – někam se podít. Druhá 
část -baby označuje nikoli kámen, ale staré ženy. 
Jméno Poděbaby tedy vykládáme jako ves lidí, 
kteří ukryli nebo také zahnali baby. Nevíme sice, 
jaká událost zapříčinila vznik tohoto názvu a ani 
to, kolik žen zde v dobách minulých žilo. Jisté je, 
že dnes ženy nikam zaháněny nejsou a žijí zde 
spolu s opačným pohlavím. V roce 2001 zde 

bylo napočteno 347 obyvatel, což je méně než 
např. o půl století dříve. Podle místní kroniky zde 
v roce 1940 žilo 496 obyvatel. V té době byla 
vesnice samostatnou obcí, byla zde škola, do 
které chodili žáci z širokého okolí. Mezi děti, kte-
řé zde získávaly své první poznatky a zkušenosti, 
patřil i budoucí významný opat – Vít Tajovský. Ve 
svých pamětech věnoval poděbabské škole ně-
kolik odstavců a vzpomíná, jak zde probíhal pře-
vrat roku 1918, kdy navštěvoval v Poděbabech 
první třídu: „Když byla vyhlášena Českosloven-
ská republika, pan řídící Beneš před celou třídou 
sundal ze stěny obraz císaře Karla a dával tam 
jiný: „To je nynější prezident. Jmenuje se Ma-
saryk,“ sdělil nám. Samotný portrét císaře však 
nezahodil, ale nechal ho tam, jenom ho zezadu 
strčil pod prezidentův obraz. Když se pak tatínek 
vrátil z Ruska a já jsem mu o tom říkal, vysvět-
loval mi: „To víš, on se pan řídící dekuje, kdyby 
se Habsburkové náhodou ještě vrátili.“ Nikdy mě 
nenapadlo nahlédnout pod fotografii preziden-
ta ve škole, ale pevně doufám, že tam nestraší 
v záloze ani císař pán ani žádný mocipán z doby 
před rokem 1989. Alena Jindrová

O Egyptě trochu jinak
Ve čtvrtek 24. 6. 2010 se konalo v klubovně domu s pečovatelskou služ-
bou Na Výšině povídání s paní Trnkovou o Egyptě.
Paní Trnková má v Egyptě dceru již 33 let, kdy se tam provdala. Právě 
z cest za dcerou získala úplně odlišný náhled na tuto zemi a její obyvate-
le, a s těmito postřehy a zkušenostmi se přišla podělit. Senioři z našeho 
domu s pečovatelskou službou s velkým zájmem naslouchali, jak se žije 
v této africké zemi nejen tamním lidem, ale jak se tam zabydlela cizinka 
z dalekého, tehdy Československa. V Egyptě, tak jako i v jiných zemích, 
je úplně jiný život, než jaký poznáváme prostřednictvím cestovních kan-
celáří. Na paní Trnkovou se sypala jedna otázka za druhou, a tak bylo 
vyprávění ukončeno bohatou diskuzí. Posluchači odcházeli velice spo-
kojení a bohatší o trochu jiný pohled na Egypt.
 Šílová Eva, vedoucí střediska Na Výšině (SSM HB)

Odchodu Květy Kimové želíme
Ve čtvrtek 10. června zemřela po těžké nemoci Květa Kimová, učitelka 
zpěvu a ředitelka Uměleckého centra dětí a mládeže v Havlíčkově Bro-
dě. Bylo jí 54 let. Umělecké centrum založila společně s Lucií Rabensovou 
v roce 1999. Její třídou v Klubu mládeže v Horní ulici, později na Rube-
šově náměstí, prošly stovky dětí a mladých lidí. Kromě hlasových cviče-
ní, klasických i populárních písní s nimi nacvičovala divadelní představení  
a muzikály. Brodské publikum si jistě vzpomene na Popelku, Myší kožíšek, 
Elfí princeznu, Růži lásky, Sen noci svatojánské nebo Kdo si vezme Kateři-
nu. Květa Kimová významně přispívala ke kulturnímu dění v našem městě. 
Kromě muzikálů se její žáci tradičně představovali na jarních a vánočních 
koncertech, vystupovali na předávání maturitních vysvědčení či vítáních 
občánků. Řadu z nich svědomitě připravila na přijímací zkoušky na hudeb-
ní obory vysokých škol. Čest její památce.  Aneta Štefánková
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Od každého trochu

Již tradičně poslední víkend v květnu žil Perknov poutí a kácením máje. Do 
příprav se zapojilo jak občanské sdružení Aktivní Perknov, osadní výbor  
a SDH, tak i další dobrovolníci. Na své si přišli návštěvníci všech věkových 
skupin i různých zájmů – mše svatá u kapličky, divadlo Elf s Kocourem v bo-
tách, ukázky útoků mladých hasičů, vystoupení mladých mažoretek, soutě-
že pro děti, již tradiční perknovské atrakce, rock, dechovka i country… a po 
setmění ohnivá show. Bába s dědkem a proradným hajným pak v pravý čas 
pokáceli máj. Akci podpořilo město Havlíčkův Brod. (red)

Skládačka mapuje osudy měšťanských domů v Havlíčkově Brodě
Další ze série propagačních turistických materiálů, které vznikly v rámci pro-
jektu „Za krásami a historií Havlíčkova Brodu“ v roce 2010 je již od 30. 6. 
k dispozici na Městském informačním centru v budově havlíčkobrodské 
radnice. 
Kromě první ho letáku ze zmíněného projektu „Kostely a hřbitovy“ tak 
bude i nová skládačka Měšťanské domy využívána pro domácí i zahraniční 
turisty a návštěvníky města, mimo region v rámci výměny materiálů mezi 
jednotlivými informačními centry na Vysočině, na vyžádání v ubytovacích 
zařízeních a k propagaci města v rámci partnerských vztahů s městy Spiš-
ská Nová Ves (Slovensko), Brixen (Itálie) a Brielle (Holandsko), na veletrzích  
a workshopech. 
Projekt na podporu rozvoje cestovního ruchu je dotován z Evropského fon-
du pro regionální rozvoj celkovou částkou 624 513,75 Kč, město Havlíčkův 
Brod si připlatí 50 636,25 Kč.
Projekt realizovaný v letech 2008–2010 přispěl ke vzniku souboru propa-
gačních předmětů jako jsou vícejazyčné skládačky, DVD, virtuální prohlídka 
města, omalovánky, trhací mapa, a drobné propagační předměty. Na reali-
zaci čeká ještě skládačka Sochy a pamětní desky. S. Pátková

Registrační  číslo: CZ.1.11/2.2.00/02.00554

Kolem Melechova 2010 memoriál JZ
Kolem Melechova (KM) je amatérský silniční cyklistický závod, je-
hož trasa se točí kolem významné dominanty kraje – vrchu Melechov.  
Myšlenka na pořádání závodu v této lokalitě vznikla někdy počátkem roku 
2004  v partičce cyklistů z Havlíčkova Brodu a okolí  s cílem změřit si vzá-
jemně síly. První ročník v r. 2004 byl extrémní, neboť byla zvolena forma 
časovky jednotlivců, při které se jely čtyři 22,5 km dlouhé okruhy kolem 
vrchu Melechov s obávaným stoupáním v obci Veliká (Pinkasák) a se stou-
páním Dolní Město–Rejčkov.  Samotný den konání 24. 7. 2004 byl asi nej-
teplejším dnem poslední dekády, a tak většina účastníků nedokončila pro 
vyčerpání a dehydrataci. Časovku 2004 vyhrál Jan Zrzavý z Cykloklubu H. 
Brod v čase pod 3 hodiny. Byl to pěkný výkon. Bohužel Honza se posléze 
rozhodl dobrovolně opustit tento svět. Proto jsme pro další ročníky připojili 
k názvu závodu přívlastek „memoriál JZ“ jako vzpomínku na dobrého cyk-
listu a kamaráda.
V dalších ročnících jsme už ustoupili od formy časovky jednotlivců a volili 
okruhový závod pro kategorii mužů i žen. Trasu závodu jsme vždy volili tak, 
aby se vícekrát dotkla místa startu a cíle a „doprovody“ sportovních účast-
níků měly možnost svého favorita povzbudit. Všechny ročníky také dodrže-
ly původní motto závodu – objet vrch Melechov. 
Od roku 2005 byl součástí i vedlejší závod dětí. Pro obtíže se zajištěním bez-
pečnosti dětí v silničním provozu a malý zájem o soutěžení v této kategorii 
pro rok 2010 ustupujeme od pořádání dětské soutěže. 
Cílem týmu pořadatelů je uspořádat soutěžní setkání amatérských cyklistů, 
přivést do amaterského pelotonu hlavního závodu dobré cyklisty kategorie 
Masters, ukázat účastníkům krásný kout přírody kolem vrchu Melechov 
(715 m n.m) a přilákat další adepty k aktivní nebo sportovní cyklistice.
Místo a datum závodu
Místo startu a cíle                       Meziklasí (osada u Dolního Města) 
Datum konání                            neděle 18. 7. 2010 
Prezentace                                od 9.00 do 10.30 
Instruktáž                                  v 10.45 
Start hlavního závodu                 v 11:00 
Kontakt na organizační team  Josef Jukl 
    email: jukljosef@seznam.cz 
    mobil: 602 665 837 
Aktuální informace, přihlášky  www.melechov.cz 
Trasa závodu pro rok 2010
 Délka závodu:   69 km po silnicích II. a III. třídy

Pro rok 2010 jsme museli výrazně zasáhnout do trasování závodu, protože 
v dotčené oblasti existují dopravní omezení, která budou trvat i v době konání 
akce. Pro veškerý provoz je zavřena komunikace II. třídy č. 347 v úseku Dolní 
Město–Kejžlice.
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25. narozeniny brodo-briellské

Letos uběhlo již čtvrtstoletí od podpisu unikátní partnerské smlouvy 
mezi naším městem a nizozemským Brielle. Bylo totiž tehdy výjimeč-
né, aby se oficiálně kontaktovala města ze západní a východní části 
Evropy. Jak k tomu došlo?
Již v roce 1982 odsouhlasilo briellské zastupitelstvo navázání kontaktů 
za železnou oponou – motivací tehdejšího starosty Cor de Rondeho 
byla zejména praktická pomoc – umožnit lidem vycestovat, seznámit 
se, poznat na vlastní oči a udělat si názor, jak se skutečně ve „vykořis-
ťovatelském“ prostředí žije.
V roce 1984 starosta navštívil československé velvyslanectví v Haagu, 
jež mu zprostředkovalo kontakt na Havlíčkův Brod, kam se prvně vy-
dal v červnu téhož roku. Následující rok pak obě strany odsouhlasily 
a podepsaly smlouvu – nejprve 26. června brodští a 10. září briellští. 

O rok později při příležitosti první studentské výměny byla smlouva 
Cor de Rondem a Jaroslavem Doležalem společně potvrzena v chrámu 
sv. Kateřiny v Brielle, navíc v symbolické datum 21. srpna. Smlouva 
naštěstí nezůstala jen na papíře – od počátku ji naplňovaly odborné 
stáže (lékaři, sociální pracovníci, ...), kulturní vystoupení (Music Amis, 
Voorne Dameskoor, Perinita, Stamicův orchestr, Kalamajka, Adivadlo, 
Jasoň, žáci ZUŠ, ...), výstavy tématické (vánoční, velikonoční, ...) i umě-
lecké, sportovní utkání (stolní tenis, fotbal, volejbal, tenis, badmin-
ton, ...) a v neposlední řadě výměny středoškoláků, které každoročně 
pořádá Martin Kamerling s řadou dalších kolegů na obou stranách 
dnes již symbolické hranice – za 25 let vycestovalo přes tisíc studentů  
a učitelů. Oficiální kontakty vedení měst vše rámují, nikdy ale nebyly 
a nejsou podstatou – tou od počátku jsou setkání lidí z obou měst, 
jejich lepší poznání toho, jak a čím žijí – i proto je důraz na ubytování 
v rodinách, aby každý nahlédl přímo do „kuchyně“ života.
Ohlédnutí za uplynulým čtvrtstoletím nabízí nová kniha, vydaná u pří-
ležitosti výročí – pro zájemce je volně k dispozici na městském infor-
mačním centru v přízemí radnice.

Připomínka výročí proběhla v Holandsku o víkendu 18.–20. června, 
kam se sjela stovka hostů z HB a také autobus studentů z OAHŠ a SPŠS. 
Program začal páteční večer slavnostním shromážděním v prostorách 
Staré radnice za přítomnosti všech českých hostů, vedení města Briel-
le a zástupce českého velvyslanectví pana Jakuba Skalníka. V průběhu 
byl odhalen a předán dar obyvatelům Brielle v podobě uměleckého 
ztvárnění středu Evropy autora Radka Dvořáka. Dvořák byl též jed-
ním z padesátky vystavujících umělců, jejichž výstavu na Staré radnici 
jsem měl tu čest v sobotu dopoledne  otevřít spolu s místostarostou 
Wilbertem Borgonjenem a kurátorem výstavy Janem Engelblikem. Na 

výstavě jsou zastoupena díla 25 profesionálních i amatérských výtvar-
níků z havlíčkobrodska, mj. Exnar, Saska, Bittermann, Bartůškovi, Filip 
T.A.K., Šteller a další. Nebyl to jediný výtvarný počin, který mají brielští 
možnost shlédnout – v kostele sv. Kateřiny je instalována výstava foto-
grafií „Brod a Broďáci“, na níž se autorsky podíleli členové Fotoklubu.
V průběhu soboty vyrostl na Marktu před Starou radnicí menší trh, kde 
bylo možno  pořídit drobné řemeslné výrobky a ochutnat české i ho-
landské speciality. Ty naše připravil hotel Brixen za pomoci studentek 
hotelové školy. A protože Brod je centrem pěstování zemáků, nepře-
kvapí, že se podávala bramboračka, střapačky se zelím a bramboráčky, 
k tomu žejdlík rebelského pěnivého moku. Ochutnat bylo možno i pra-
vé herinky a nechyběl stylový hudební doprovod Pavla Lutnera, Dicka 
Zandbergena a Folk Clubu Brielle, s nimiž vystoupili i kejklíři a žongléři 
známí z květnových Trhů – jejich „Zotten“ a naše „Ragga“.
Paralelně se konaly prohlídky města a projížďky na plachetnici Gézů, 
která je asi poloviční replikou španělské galeony ze 16. století a pou-
žívá se každoročně 1. dubna při historické rekonstrukci dobytí města 
z r. 1572.
 Za výbor Havlíčkův Brod–Brielle Tomáš Hermann 
 Pokračování příště.
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Jeho život je spjatý s havlíčkobrodským Sokolem a lékárnictvím.  
Mgr. Libor Žák začínal jako běžec krátkých tratí, posléze tělovýchovnou 
jednotu vedl. Vedle toho v šedesátých letech spoluzakládal lékárnu pro 
místní nemocnici a psychiatrickou léčebnu. Jedenašedesát let je ženatý 
a má dvě dcery. V červenci oslaví osmaosmdesáté narozeniny.

Venku panovala tropická vedra, ale v rozlehlé místnosti sokolského 
domu v havlíčkobrodské Beckovského ulici bylo příjemně. Zatímco mi 
Libor Žák naléval vychlazenou minerálku, zjistili jsme, že v Sokolu cvičil 
s mým dědečkem. Navzdory věkovému rozdílu, dělí nás od sebe skoro 
sedmdesát let, mi bylo jasné, že mě čekají příjemné dvě hodiny. Žádné 
hořekování nad nemocemi, ale obdivuhodný přehled o současném i 
dávno minulém dění. 

Kdybych chtěla svůj článek opatřit výstižným titulkem, sáhla bych po 
poetickém „Lásky Libora Žáka“. Slova láska a tolerance jsou totiž pro 
bývalého sportovce a lékárníka stěžejní a odrážejí se ve všech oblas-
tech jeho života. Nikoli jako klišé. V pravém slova smyslu.

„Pominu-li svoji první lásku, moji ženu, se kterou jsme loni oslavili 
šedesát let společného života, velký důraz kladu na vzdělání,“ začíná 
s nostalgií vzpomínat na svá gymnaziální léta, jež považuje za inte-
lektuální základ. „Myslím si, že není tak podstatné nutit děti učit se 
poučky nazpaměť. Stěžejní je to, aby učitel dokázal žáky uvést do své 
disciplíny a získat je pro ni. Takhle se to povedlo mým učitelům histo-
rie, chemie a latiny, a já mohl na vědomostech z gymnázia stavět na 
vysoké škole.“ 

V primě zažil Libor Žák oslavy dvou set let od založení školy. „Přestože 
nejsem katolík, v rámci slavností jsem zpíval na kůru gymnaziálního 
kostela – tak, jak zpívávali žáčci v době založení školy – a uvědomil 
si, jak obrovskou tradici gymnázium má. Bylo pro nás ctí studovat na 
stejné škole jako Josef Dobrovský, Karel Havlíček Borovský, Bedřich 
Smetana, nebo tři ministři první československé vlády. A vidíte, letos 
od těch oslav uplyne pětasedmdesát let a chystají se nové.“

Maturitu složil Libor Žák v červnu 1942, v též době, kdy byl spáchán 
atentát na Heydricha. O studiu vysněné farmacie si tedy mohl nechat 
zdát. „Tři roky do konce války jsem pracoval u tatínka v čalounické 
firmě. Poznal jsem cenu vydělané koruny a bral to jako životní zku-
šenost. Otec si přál, abych v řemesle pokračoval, ale já jsem se snu 
o studiu na vysoké škole nevzdal a hned v roce 1945 začal farmacii 
studovat.“ Za čtyři roky vystudoval na lékárníka a vrátil se do Havlíč-
kova Brodu. V roce 1960 tu otvíral nemocniční lékárnu a stal se jejím 
prvním vedoucím. „Měl jsem možnost styku s místními kliniky, kterým 
jsem představoval nové léky, a to pro mě bylo obrovským pracovním 
naplněním.“

Ke sportu přivedl Libora Žáka otec, který byl sokolem už v nelehké 
době monarchie. Ta sokolskou obec podezírala, že je protimonarchis-
tická. „Z vyprávění vím, že mě tatínek jako malé miminko přinesl uká-
zat do Sokola bratrům a sestrám, a dal mi přičichnout k hrazdě. Asi mi 
nevoněla, protože jsem později jako cvičenec před nářaďovými sporty 
upřednostňoval atletiku. Díky drobnější tělesné konstituci mi nejvíce 
seděly krátké tratě.“ Od Sokolského sletu v roce 1938, kde zaběhl še-
desátku za 7,2 sekundy, havlíčkobrodského Sokola pravidelně repre-
zentoval. Kvůli rodině a zaměstnání přestal závodit v šedesátém roce, 
rekreačně však sportoval až do svých dvaaosmdesáti let. 

Jen u cvičení ale nezůstal a léta zastával sokolské funkce. Poté, co 
byla činnost jednoty v roce 1991 po éře komunismu obnovena, stal 
se Libor Žák starostou. Funkci zastával s přestávkou, kdy se do čela 
dostala Slávka Rudolfová, do letošního roku. Nedávno předal staros-
tenství Pavlu Petrovi. „Nechal jsem se přemluvit, abych zůstal členem 
výboru, ale bráním se tomu, protože na to už nemám potřebné síly. 
Člověk by měl ve funkci skutečně něco dělat, a ne jen mluvit do práce 
ostatním.“

Při cvičení se držel Tyršovy zásady krásy těla a ducha. „Dnes se sport 
dělá pro peníze a rodiče vodí děti do oddílu kvůli tomu, aby z nich byli 
profesionální sportovci. Já jsem pro sokolský princip – člověk by měl 
sportovat od chvíle, kdy se postaví na nohy, až do smrti. Mezitím může 
při závodech zkoušet poměřovat svůj výkon s ostatními, ale neměl by 

kvůli tomu měnit životní cíl. Pravidelné sportování způsob života urču-
je sám o sobě a člověk díky němu žije zdravěji.“

K obohacování duše ho odmalička vedli rodiče. „Ač to bylo u rodiny 
živnostníka neobvyklé, měli jsme doma velkou knihovnu. Jako malý 
jsem si prohlížel krásně ilustrovaného F. L. Věka, Tyrolské elegie, Křest 
svatého Vladimíra a prosil rodiče, aby mi z nich četli. To jsem ještě ani 
nechodil do školy. Mrzí mě, že v současné době rodiče dětem nečtou 
a spoléhají na školu. Mám za to, že právě tohle společné čtení výrazně 
rozvíjí myšlení.“ 

Podobným způsobem se snažil vést i své dvě dcery. Jedna z nich je 
nyní zdravotní sestra a druhá je odborná asistentka na Vysoké škole 
chemicko-technologické v oboru fyzikální chemie. „Této oblasti jsem 
se chtěl kdysi sám věnovat a jsem rád, že si ho vybrala alespoň moje 
dcera, která v něm vynikala už na střední škole.“

Dvacáté století klidnému žití příliš nepřálo, Libor Žák prožil hrůzy dru-
hé světové války i následný komunistický režim, kdy byla například 
činnost Sokola oficiálně zrušena. Se svým životem je však spokojený: 
„Musím říct, že všechno, po čem jsem kdy toužil, se mi splnilo. Ať se 
to týká ženy, dětí, zálib či povolání, které mě naplňovalo. Také jsem 
šťastný, že jsem se dočkal svobody a demokracie, v to už jsem skoro 
nedoufal.“ Krátce po sametové revoluci byl Libor Žák díky preferenč-
ním hlasům zvolený do městské rady v Havlíčkově Brodě a stal se tak 
nejstarším zastupitelem. „Bylo to pro mě velké překvapení a zároveň 
výzva. Snažil jsem se ve svém konání pro město navázat na demokra-
tickou tradici první republiky, která se osvědčila. Masaryk považoval 
za základ státu malou, ale každodenní vytrvalou práci pro veřejnost, 
a toho jsem se držel.“ Na začátku devadesátých let stál například  
u zrodu městské policie. „Tato instituce je podle mě důležitá, je to ja-
kási pomocnice občanů. Policisté hlídají veřejný pořádek přímo v uli-
cích, dohlíží na to, aby se v noci nerozbíjely výlohy obchodů, nebo 
poskytují informace bloudícím cizincům. Jsem rád, že se nám to tehdy 
podařilo.“ 

Rodné město je pro něj srdeční záležitostí. „Mám rád to historické 
místo na břehu řeky Sázavy. Havlíčkovu Brodu bych přál, aby si jeho 
obyvatelé uvědomovali spojitost minulosti se současností, a zodpo-
vědně rozhodovali o jeho budoucnosti. Přeji mu zkrátka hodně odda-
ných patriotů.“
 Aneta Štefánková

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkuje-
me rozhovor s osobností našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Měst-
ské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 580 61 Havlíčkův Brod,  
e-mail: hblisty@muhb.cz, telefon: 569 497 357, 606 687 071.

Libor Žák
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci 
červnu 2010 v Havl. Brodě
(snoubenci, kteří dali souhlas 
se zveřejněním)

4. 6. 2010 – Okrouhlička
Michal Šif 
Adéla Kupčíková 
oba Světlá nad Sázavou

5. 6. 2010 – Štoky
Jiří Böhm, Štoky 
Jitka Klofáčová, Krásná Hora

5. 6. 2010 – Havlíčkův Brod
David Mareček, Brno 
Kateřina Šmerdová, Brno

Karel Kőlbl, Věžnice 
Lucie Vokálová, Havl. Brod

11. 6. 2010 – Okrouhlička
Martin Lengal, Jihlava 
Veronika Vlková, Jihlava

12. 6. 2010 – Věž, Mozerov
Michal Kulhánek, Havl. Brod 
Petra Tláskalová, Chlístov

19. 6. 2010 – H.B., Svatý Kříž
Zdeněk Vítek 
Alžběta Exnarová 
oba Havlíčkův Brod

26. 6. 2010 
Úsobí, Lučice, Okrouhlička
Václav Loužil, Úsobí 
Barbora Suchá, Omice

Radek Švorčík, Hukvaldy 
Olga Gabrielová, Světlá n. S.

Vladimír Michálek, Havl. Brod 
Soňa Palendalová, Dlouhá Ves

V pěti tajenkách křížovky najdete jména nebo přezdívky brodských sportovců: Václav Chytráček, legenda 
brodského hokeje hrál i velmi dobře fotbal (PRVNÍ TAJENKA), Míla Zelenka, fotbalový brankář, navíc opora brodského 
volejbalu (DRUHÁ TAJENKA). Na slávě československého hokeje se velkou měrou podílel (TŘETÍ TAJENKA) a Jan Suchý, 
(ČTVRTÁ TAJENKA). Všestranný sportovec (PÁTÁ TAJENKA) vynikal ve volejbale, v boxu a hokeji.

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete bezplat-

ně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba komunikací  
a chodníků, veřejné zeleně)  

i veškeré připomínky  
k práci Technických služeb  

(svoz odpadů apod.). 

Havlíčkobrodské listy jsou  
k dispozici na www.
muhb.cz, Městském 
informačním centru  
a recepci Městského 

úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 6/2010 – pěknou dovolenou dle vašeho výběru
Správnou odpověď z 94 došlých vylosoval radní Tomáš Hermann.
Výhercem ceny je Josef Čejka, Habry.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy 
na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného výherce je připravena věcná cena k 
vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin.

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty 

najdete na www.muhb.cz.
Radniční okénko  

na kabelovce
Premiéra: každou středu  

ve 20.00 h.  
Reprízy: denně  

v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 
16.00, 18.00, 20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD v Krajské 
knihovně Vysočiny, www.
muhb.cz a www.hbin.cz
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796 
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
DPS Reynkova 3643 
14.7. Narozeninový klub – hudba p. Novotný, od 13.30 h. 
19.7. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
21.7. Grilování před DpS, od 14.00 h. 
28.7. Filmový klub – S tebou mě baví svět, od 9.30 h. 
2.8. Keramická dílna, od 9.30 h. (1. sk.), od 13 h. (2. sk.) 
4.8. Hrajeme petanque, od 13.30 h. 
DPS Na Výšině 3241 
22.7. Nákupy v Lidlu, 8–10 h. 
DS Reynkova 3879 
15.7. Procházka v přilehlém parku, 9.30 h. 
22.7. Poznávání bylin, 9.30 h. 
29.7. Batikování, 9.30 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Adamec, 
Hroznata Pavel, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@
seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., St a So 
8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 9.30 a 18 h. Kos-
tel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na Výšině So 16 h. (kromě 
2. soboty v měsíci, kdy je v DD U Panských ve 14 h.) 
Církev adventistů sedmého dne 
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576,  
e-mail: adventistehb@seznam.cz 
Bohoslužby: Strážná 1364, Sobota 9 h.  
Studium Bible: v bytě kazatele, Středa 18 h.  
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David 
Šorm, tel. 739 244 611, e-mail: horni-krupa@
evangnet.cz, http://horni-krupa. evangnet.cz 
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti) 
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 
17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: 
Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 h. (dle dohody) 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský 
e-mail: vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod 
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h.  
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy 
od 9 h. v kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 
9.30 h. nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu 
Nemocnice HB 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303 
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. 

Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. 
Modlitba: Čt 8.40 h. 
Kolumbárium je otevřené od 8 do 17.30 hodin. Do 
schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s pope-
lem svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, 
nikoliv pouze věřící Církve československé husitské.

Fokus Vysočina 
FOKUS VYSOČINA – středisko Havlíčkův Brod, Štáflova 
2003, Havlíčkův Brod 580 01 (budova naproti gym-
náziu, 1. patro). Kontakt: 569 433 252 a 775 151 497, 
E-mail: středisko.hb@fokusvysocina.cz, Web. www.
fokusvysocina.cz. Chráněné dílny: Rukodělná – Koko-
řínská 2704, tel. 569 420 660, 774 064 151, Lesní četa 
– Štáflova 2003, tel. 774 074 151. Komunitní tým: 
Štáflova 2003, Havlíčkův Brod, tel. 569 433 255, 
775 151 495 a 724 832 118, e-mail: komunitni.tym.
hb@fokusvysocina.cz, Tým podpory v zaměstnávání:
Štáflova 2003, Havlíčkův Brod, tel.  569 433 253-4, 
774 151 497, 774 151 499, e-mail: agenturahb@
fokusvysocina.cz

Vycházky s KČT 
10.7. – Na Močidla. Odjezd vlakem v 8.18 h. do Hum-
polce.  
14.7. – Autobusový jednodenní zájezd – Dalešická 
přehrada a okolí. Odjezd v 7.00 h. od Energetiky na 
Humpolecké ulici.  
17.7. – Přes pole a lesy. Odjezd vlakem v 7.48 h. do 
Okrouhlice.  
21.7. – Do ranských hvozdů. Odjezd vlakem v 6.46 h. 
do Žďirce n.D.  
24.7. – Za Orchestrionem. Odjezd vlakem v 7.50 h. do 
Žďáru n.S.  
28.7. – Autobusový jednodenní zájezd – Český Merán 
(Prčice). Odjezd v 7.00 h. od Energetiky na Humpolecké ul.  
31.7. – Přes kopce a údolí do Přibyslavi. Odjezd vlakem 
v 7.50 h. do Nížkova.  
4.8. – Z Ledče do Budčic. Odjezd vlakem R v 7.58 h. do 
Světlé n. S. a dále do Ledče n. S.  
7.8. – Autobusový jednodenní zájezd Polička – letní 
turistický sraz. Odjezd v 7.00 h. od Energetiky na 
Humpolecké ulici.  
9.8. – Informační schůzka pro účastníky zájezdu 
Domažlicko – Starý Klíčov. Schůzka se koná v 16 h. 
v restauraci ve Sportovní hale na Ledečské ulici.  
11.8. – Ze Štoků. Odjezd autobusem z terminálu v 8.00 
h. do Štoků. 

Úterní vycházky (rychlost 3 km/ h.)
13.7. – Přes Šeptouchov. Odjezd vlakem R v 7.58 h. do 
Světlé n. S, dále do Ledče n. S. 
20.7. – Mstislavice – Stvořidla. Odjezd autobusem 
z terminálu v 6.20 hod, z Humpolecké ulice v 6.23 h. do 
Horní Paseky. 

27.7. – Přes Termesivy. Odchod od Rica v 8.00 h. 
3.8. – Z Vrbatova Kostelce do Skutče. Odjezd vlakem 
v 6.46 hod do Vrb. Kostelce. 
10.8. – Z Pohledi do Světlé n. S. Odjezd vlakem v 6.48 
h. do Pohledi.

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého 
autobusového nádraží v Havl. Brodě.

Cykloturistika 
28.–30.5. – 16. ročník Orlickoústecko. Přihlášky 
do 10.5. tel. 723 649 967 a 777 130 881

Cyklovyjížďky pro radost a zdraví 
Od 15.4. zahajujeme pravidelné vyjížďky z H. 
Brodu. Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov 
u rozcestníku cyklotras. Návrat vždy zpět do HB.

TJ SOKOL 
Beckovského 2179, tel. 604 347 301 
Základní cvičení žactvo: Čt 17 h. tělocvična Gymná-
sia, Kondiční cvičení muži a ženy: Po 18.45 a Čt 18 h. 
Gymnázium, Aerobic ženy a dívky: Po a St 18.30 h. ZŠ 
Žižkov, Karate: Po 17 a Čt 18 h. Gymnázium, Florbal: ml. 
Žáci Út 15.30 h. Nuselská Pá 15 h. Kyjovská, st.žáci Po 
18 h., Pá 16 h. Kyjovská, Dorostenci: Út 18 h. Kyjovská,  
Junioři a muži: Út 19.30 Kyjovská, Čt 20.15 h. hala TJ 
Jiskra, Muži: Pá 19.45 h., Kyjovská, veteráni Po 19 h. 
Kyjovská (platí pro duben, ČERVENEC a červen 2010) 
Košíková muži: Po, St 20 h. tělocv. u zim. stad.

Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
www.jasonhb.cz. Přijímáme nové členy, zkoušíme kaž-
dou neděli 17–20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.

Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Cvičí každé úterý od 9.00 h. v tělocvičně SPŠS 
Info na tel. 564 407 155, mobil 604 416 635

Homeopatická poradna 
Žižkov II, tel. 731 958 184 
Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod , tel. 569 425 
630, 777 736 048, e-mail poradna@charitahb.cz 

Step By Step Fitness 
Beckovského 2045, tel. 732 601 257, Po–Ne 8–22 h. 
www.sbsfitness.cz, info@sbsfitness.cz  
nová posilovna – Power plate, dětský koutek, SKI simu-
lator, SLAM MAN 

Pohybové studio RE-WELL Kokořín 
Kokořínská 2487, Havl. Brod,  tel. 728 096 997, e-mail: 
rewellkokorin@seznam.cz, www.rewellkokorin.
webnode.cz  
BOSU, zumba, step-aerobik, pilates, chi-toning, dan-
cejoga, cvičení pro seniory, flamenco pro děti,  karate, 
fitbalet, aerobik, masáže.

Jídelna pro veřejnost 
Otevřena ve Štáflově ulici (býv. Okr. úřad) – obědy, 
svačiny, další objednávky na tel. 569 432 935.

Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod  
tel. 569 425 630, mobil 777 736 048,  
e-mail poradna@charitahb.cz 

Dance club Ironic 
Konkurz do streetdancové taneční skupiny Cluster 
pro tanečníky ve věku 12-15let a X-Bit pro taneč-
níky ve věku 9-12let. 
Kdy: ve středu 8.9.2010 v 15:00 
Kde: Fanatic, Beckovského 2045, Havlíčkův Brod 
Věnujeme se různým stylům od n-style, přes hou-
se, lockin až po wackin. Nově se chceme začít vě-
novat i dalším stylům jako jsou dancehall, hype a 
základy RnB. V případě zájmu pište na dc.ironic@
gmail.com nebo volejte tel.: 728 425 442 - Zuzana 
Drápelová. Těšíme se na vás.

Nové služby 
• Líčení, vizáž, styl : Dobrovského 2366, kontakt: 
606 117 330, www.newfacestudio.cz

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Dášenka – asi 3letá křížená fena, velmi milá, mazlivá 

a vděčná, nejlépe by jí bylo v bytě, nevhodná  
k domácím zvířatům. • Německý ovčák 4-5let starý, 
hodný, vyžaduje společnost. • Psi – kříženci, hodní, 
mazliví, vhodní ke starším lidem. Jsou kamarádské 

povahy.

Služby stomatologů  
10.–11.7. – Dr. Hanusek, Havl. Brod 
Nádražní 72, tel. 569 432 442 
17.–18.7. – Dr. Maštálka, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 569 721 553 
24.–25.7. – Dr. Maštálková, Ledeč n. S. 
Habrecká 450, tel. 569 721 553 
31.7.–1.8. – Dr. Pexa, Světlá n. S. 
Zámecká 730, tel. 569 477 111 
7.–8.8. – Dr. Ander, Chotěboř 
Nám. T.G.M. 326, tel. 569 623 980  
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a nedě-
lích od 9 do 12 h. Aktuální informace o pohotovost-
ních službách žádejte na recepci Nemocnice Havlíč-
kův Brod, tel. 569 472 111. Změna vyhrazena. 
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117 
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499 
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost 
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Doktor – 569 424 500
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Mistrovství Evropy v softbale mužů
25.–31.7. softbalová aréna Plovárenská 
Účast nejlepších evropských softbalových reprezen-
tačních družstev, pořádá TJ Jiskra Havl. Brod–oddíl 
softbalu, kontakt p. Šnelly, www.jiskrahb.cz
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz 
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490  
• Prázdninový vědomostní kvíz na téma Filmy a jejich 
literární předlohy (kvíz, červenec–srpen 2010, Oddělení 
pro dospělé čtenáře KKV) 
• Pohádkové hádání (soutěž pro děti, červenec–srpen 
2010, Dětské oddělení KKV) 
• Prázdninové utkání (literární soutěž pro děti, červe-
nec–srpen 2010, Dětské oddělení KKV) 
• Čtenáři na dovolené (fotosoutěž, 15.6.–15.9., KKV) 
• Fotografie absolventů kurzu Digitální fotografie (vý-
stava fotografií, 14.6.–15.7. 2010, vestibul KKV) 
• Zoubkovaný svět aneb poštovní známka očima dětí 
(výtvarná soutěž, 20.5.–20.9. 2010, Dět. odd. KKV) 
Upozornění: V době od 12.7. do 23.7.2010 bude 
zavřeno oddělení pro dospělé čtenáře z důvodu revize 
knihovního fondu. V době od 7.7. do 23.7. 2010 ne-
bude KKV z důvodu revize knihovního fondu vyřizovat 
požadavky MVS.
Galerie výtvarného umění 
tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galeriehb.cz, 
krausova@galeriehb.cz, www.galeriehb.cz 
16.7.–5.9. 2010 – Pavel Sukdolák – pastely
Výstava prací dětí z výtvarného kroužku při galerii
Výstava galerijního tvoření dětí za období 2007–2009 je 
k vidění ve sklepních prostorách galerie.
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muze-
um@muzeum.hbnet.cz 
Výstavy–Havlíčkův dům :
30.6.–1. 8. – Česká panoramata. Výstava velkoplošných 
fotografií.
4. 8.–5.9. – Houby. Velká výstava hub a informací o 
houbách doplněná poradnou mykologů.
Štáflova chalupa 
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h., antikvariát. 
Od r. 2010 je tato budova národní kulturní památkou. 
Výzdoba chalupy k svátku Letnic v dymné jizbě
 – na výstavě možno zakoupit drobné dekorační a 
užitkové předměty od tvůrců z regionu.
Základní umělecká škola 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, 
zus.hb@worldonline.cz, www.zushb.cz 
1.9.2010  – Zápis žáků pro školní rok 2010/2011 ve 
třídách jednotlivých vyučujících v čase od 14.00 
Dodatečné přijímací talentové zkoušky pro všechny 
obory – první týden měsíce září 2010 po 14.00 hodině. 
2.9.2010  – Schůzka rodičů dětí přípravné hudební 
výchovy. Slavnostní zahájení–sál ZUŠ, 16.00 hodin. 
Umělecké centrum dětí a mládeže 
Rubešovo nám. 171, tel. 605 165 717, 604 718 827 
www.lucierabensova.cz, e-mail: luca@unet.cz 
Celoroční výuka výtvarky a keramiky pro děti i dospělé.
Příprava na talentové přijímací zkoušky a výuka teorie.

Jednorázové bloky keramiky. Jed-
nodenní kurzy pro školy.
Pravidelná výuka pro děti: Po–Čt 
14–16 h.
Kurz kreslení pravou mozkovou 
hemisférou:
17.7. Reálná kresba
Jednodenní kurz realistické kresby 
podle prostorového modelu. 
Základy odpovídající přípravě na 
přijímací talentové zkoužky. 9–17 h. 
ve výtvarně keramické dílně UCDM 
v budově bývalé základní školy 
na Rubešově nám. č.p.171, HB, 
v přízemí budovy vpravo. Nutno 
se nahlásit předem SMS nebo 
mailem. 
Kreslení pravou mozkovou 
hemisférou 1. Vždy So–Ne 9–17 h. 
Nutno nahlásit předem SMS nebo 
mailem.  
Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666, e-mail: 
kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz
Program kina Ostrov 
9.–10.7. 17.30 h. – Dešťová víla
8.–10.7. 20.00 h. – Twilight sága: Zatmění
12.–14.7. 18.00 h. – Kouzelná chůva a velký třesk
15.–17.7. 20.00 h. – Robin Hood
19.–21.7. 17.30 h. – Toy Story 3: Příběh hraček 
19.–21.7. 20.00 h. – Ženy v  pokušení
22.–24.7. 20.00 h. – Iron Man 2
26.–28.7. 20.00 h. – Kick–Ass
29.–31.7. 20.00 h. – Muži, co zírají na kozy
1.–14.8. kino nehraje. 
Klub Čechovka 
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e-mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz 
předprodej vstupenek: CK B TRAVEL, Dolní ul. 
12.–16.7. – 3. ročník dětského příměstského tábora 
23.–27.8. – 3. ročník dětského příměstského tábora
METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show 
9.7. DISCO – NEJVĚTŠÍ HITY
10.7. VELKÁ ČESKOSLOVENSKÁ NOC
17.7. VELKÁ LETNÍ PĚNOVÁ PÁRTY
24.7. CZECH & ROCK & DANCE
EFFECT MUSIC CLUB 
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com 
16.7. – ROCKOTEKA RRB
6.8. – ROCKOTEKA RRB
20.8. – ROCKOTEKA RRB
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz  
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512 
Krytý bazén bude uzavřen od 28.6. do 3.9.  Koupa-
liště bude otevřeno v případě příznivého počasí od 
5.6. do 3.9.
Sportovně relaxační centrum FANATIC  

Beckovského ul. 2045, tel. 777 
330 505, e-mail: aerobic@fanati-
chb.cz, www.fanatichb.cz 
Aerobic, aerobic + posilování, power 
jóga, formování postavy, step aerobic, 
moderní a orientální tanec, spinning, 
kurzy bubnování.
Lezecká stěna ZŠ Wolke-
rova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké 
stěny Michal Husár, tel. 569 432 
015, 603 807 909. V případě zájmu 
v sobotu a neděli je nutné zavolat v 
pátek do 12 h. na ZŠ    
Solná jeskyně 
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.
solnajeskyne-hb.cz  
tel. 776 497 397. Po–Pá 9–11 a 
13–18 h., So 9–12 h.

AZ CENTRUM Havlíčkův Brod 
Masarykova 2190, Havl. Brod, tel. 569 427 874, 
569 426 248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@
hbnet.cz, www.ddm.hbnet.cz
Letní tábory:
• LT Zdobnice 16.–23.7.2010 pro děti 1.–9. třída 
• LT Zdobnice „Ahoj léto, ahoj prázdniny“ 
23.–30.7.2010 
• LT Zdobnice „Cesta kolem světa“ 30.7.–6.8.2010 
• Příměstský tábor 2.–6.8.2010 s denní docházkou 
• Příměstský tábor „Cesta za dobrodružstvím“ 
16.–20.8.2010 s denní docházkou 
• Letní keramická škola pro dospělé 24.–8.8.2010 
• Chorvatsko I. – Podgora 9.–18.7.2010, rodiny, 
děti nad 12 let, 
• Chorvatsko II. – Vodice 13.–22.8.2010, rodiny, 
děti nad 12 let, dospělí 
Mateřské centrum ZVONEČEK 
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. 
Otevřeno Po–Čt 8.30–11.30 h. Pá dopoledne zavřeno. 
13.7. 8.30 h. – Umělecké fotografování pro rodiče s dětmi 
a těhotné maminky s letní tématikou 
19.7. 16 h. – Pedig – ošatka s vyplétaným dnem  
20.7. – Výlet do Zoo Jihlava 
21.7. 9 h. – Zdravé vaření prvních jídel pro nejmenší  
26.7. 16 h. – FIMO – základy techniky Millefiori
2.8. 16 h. – Batikování textilií
3.8. – Výlet na Stvořidla
9.8. 16 h. – Savování, malování a dekorování textilu 
10.8. – Výlet za pejsky do Bílku
Ayurvéda v praxi 
přednášky od 17.15 h. v budově MěÚ V Rámech v zas. 
místnosti. Ivana Georgievová, tel. 724 137 587 
www.ivaveda.eu, e-mail: ivaveda@ivaveda.eu 
Havlíčkobrodská padesátka
KČT TJ Jiskra HB pořádá ve spolupráci s městem Hav-
líčkův Brod v sobotu 4.9.2010 41. ročník dálkového 
a turistického pochodu a cyklojízdy Havlíčkobrodská 
padesátka. Info: Jiří Kočí, Vrchlického 2388, 580 01 
H. Brod, tel. 606 660 316, e-mail: koci.jiri@email.cz.
Věž kostela Nanebevzetí Panny Marie 
prohlídky 1. 7. – 31. 8. ve 14.30 a 15.15 h. 
15. ročník festivalu STOCK DOBROHOSTOV 
Dvoudenní festival poskytující prostor především 
zábavovým kapelám z okolí Havl. Brodu.
Sobota 14.8.
17.00 MELODIE (Ledeč n. S.)
18.20  GRADACE (Mělník)
19.40  FORTUNA (Havlíčkův Brod)
21.00  E.M.I.L. (Havlíčkův Brod)
22.20  S.D.A. (Ledeč nad Sázavou)
23.30  KEJVAVÝ KONĚ (Havlíčkův Brod)
01.00  ROCKLE (Jihlava)
Neděle 15.8.
14.00  LESANKA (Humpolec)
15.30  REBELKA (Havlíčkův Brod)
17.00  MORAVĚNKA (Brno)
18.50  VYSOČINKA (Humpolec)
Předprodej vstupenek od 20.7. v MIC Havl. Brod. 
Info na www.emilmusic.cz.
 Změna programu vyhrazena.


